




تا� یادد باگذشت بیش از 10 سال از بروز پ یدرپی پدیده خش کسالی در 

استان خوزستان و خسـارات بســیاري که به بخ شهاي مختلف 

استان به ویژه در بخش کشــاورزي شهرهاي پایی ندست استان 

وارد شد، کمتر مســئول و کارشناسی در استان به این مســئله 

م یاندیشید که بار دیگر کشور با موجی از بار شهایی مواجه شود 

که درنتیجه ي آن سی لهاي ویرانگر بخ شهایی از کشور را تحت 

تأثیر قرار دهد.

به باور بسـیاري از کارشناسان بیشـترین خسـارات وارده در پی 

خشـ کسال یهاي اخیر در استان خوزستان به محی طزیســت و 

بخش کشاورزي استان وارد شد؛ خشـک شدن تالا بها، کاهش 

آورد رودخان ه يکارون و بحرانی شـــدن وضـــعیت بزر گترین 

رودخانه ي قابل کشت یرانی کشور، وضعیت نامسـاعد رودخانه و 

سد کرخه، از بین رفتن چندین هزار نفر نخل در اسـتان به دلیل 

شور شدن یا نبود آب در پایی ندست استان، ممنوعیت کشت در 

فصول مختلف و... بخشی از خسـارت هاي وارد شده به استان در 

پی بروز چندین ساله این پدیده در استان بود. 

با شدت گرفتن بار شها از ابتداي امســــال در استا نهاي نیمه 

غربی کشور، خوزستان نیز از این پدیده متأثر شد؛ حل مشکلات 

زیســـــــ تمحیطی استان، سیراب شدن رودخان هها، پر شدن 

تالا بها از آب و جان دوباره در کالبد نیم هجان کارون قســـمت 

زیباي این نعمت الهی است؛ اما ماجراي روي دیگري نیز داشـت 

و افزون بر بار شهاي صـورت گرفته در اسـتان ورود ســیلاب از 

استا نهاي بالادستی موجب بروز سیل در خوزسـتان شـد که تا 

امروز نیز استان متأثر از این پدیده است و به عقیده بســیاري از 

اعضــــــاي هیئ ت علمی و کارشناسان، پیامدهاي این پدیده تا 

مد تها استان را متأثر خواهد کرد.

همواره در شــــرایط بحرانی و رخدادهاي طبیعی که جامعه به 

لحاظ روانی دچار تن شهاي فراوانی م یشـــــود، اظهارنظرهاي 

کارشـــناســـانه جامع هي علمی بخش مهمی از این تن شها را 

کاهش داده و به دلیل علمی بودن، اظهارنظرها مورد توجه مردم 

نیز قرارگرفته است. ازای نرو دانشگاه شهید چمران اهواز ب هعنوان 

قطب علمی جنوب غرب کشـــــور از زمان بروز سیل در استان 

خوزستان با تشــــــــــــکیل ستاد مدیریت بحران، افزون بر 

خدما ترسانی به مردم که با همیاري دانشـــجویان، کارکنان و 

اعضـاي هیئ ت علمی در قالب تشــکیل کارگرو ههاي مختلف در 

دانشــکد هها صورت پذیرفت، تلاش کرد افزون بر ارائه کمک به 

مردم سی لزده براي کاهش خسارات بیشـتر، راهکارهاي اجرایی 

به مسئولان ارشد استان ارائه دهد.

تشـکیل نشـسـت شبک هي ملی جامعه و دانشــگاه در قالب سه 

کارگروه آب و محی طزیست، اقتصاد و فرهنگی و اجتماعی، اعزام 

دانشـــــــــجویان به مناطق سی لزده، مداواي رایگان دا مهاي 

سی لزدگان در دانشـکده ي دامپزشکی و اعزام گرو ههاي درمانی 

به مناطق سی لزده، تشـکیل کارگروه مداخل ههاي روا نشناختی 

در بحران با حضـــور استادانی از دانشــــکد هي علوم تربیتی و 

روا نشناسـی و ارائه خدمات به سـی لزدگان در محل اردوگا هها، 

اهداي یک تا 10 روز از حقوق کارکنان و اعضـــاي هیئ ت علمی 

براي کمک به سی لزدگان، تشـکیل گرو ههاي بررسی سی لهاي 

اخیر و کاهش آسی بهاي بیشـتر در دانشـکد ههاي دانشـگاه و... 

تنها بخشی از کم کهاي جامعه دانشـگاهی است و بی گمان این 

همکار يها و مساعد تها همچنان تا پایان مشکلات ناشی از این 

رخداد ادامه خواهد داشت.

به باور بســـیاري از کارشناسان 

بیشـترین خسـارات وارده در پی 

خشـ کسال یهاي اخیر در استان 

خوزستان به محی طزیســــت و  

بخش کشاورزي استان وارد شد.
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دکتر خواجه؛

جامع هي دانشگاهی شهید چمران اهواز 

در کنار مردم سی لزده خوزستان است

رئیس دانشــــگاه شهید چمران اهواز گفت: گرو ههاي امدادرسانی 

تشکی لشده از اعضـاي هیئ ت علمی و دانشـجویان این دانشـگاه از 

زمان رخداد سـی لهاي اخیر در اسـتان خوزســتان براي کمک به 

سی لزدگان در کنار آ نها بود هاند.

به گزارش روابط عمومی دانشـــــــگاه شهید چمران اهواز، دکتر 

غلامحسـین خواجه درای نباره بیان کرد: از روزهاي نخســت نوروز 

امســـــــــال و در پی بروز سیل در استان خوزستان که مناطق 

پایی ندستی استان را تحت تأثیر قرارداد، ستاد بحران دانشــگاه نیز 

بـراي پی شگیـري از حوادث احتمالـی و همچنین کمک به مـردم 

سی لزده تشکیل شد.

وي بیان کرد: پس از تشکیل ستاد بحران کارگرو ههایی تشـکیل تا 

جامعه دانشــــگاهی بتواند در حد توان در خدمت مردم سی لزده 

باشد که این مهم نیز تاکنون به همت دانشگاهیان انجا مشده است.

رئیس دانشـــگاه شهید چمران اهواز از کم کهاي مالی اعضـــاي 

هیئ تعلمی، کارکنان و دانشـــــجویان به مناطق سی لزده استان 

خوزستان خبر داد و افزود: اعضاي هیئ ت علمی و کارکنان دانشگاه 

از یک تا 10 روز حقوق خود را به سـی لزدگان اهدا کردند. علاوه بر 

این با واریز کم کهاي نقدي خود به حســـابی که براي جم عآوري 

این نوع کم کها افتتاح گردیده اســت تاکنون بال غبر 700 میلیون 

ریال واریز نمودند؛ ضمن اینکه دانشـــگاه با جم عآوري کم کهاي 

غیر نقدي استادان و کارکنان نســـبت به تحویل آن به هلا لاحمر 

اقدام نموده است.

خواجه، ادامه داد: به همت معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشــــگاه 

شهید چمران اهواز نیز سامان هاي براي ثب تنام و اعزام دانشـــجویان 

داوطلب براي کم کرسانی به سی لزدگان ایجاد شد که تاکنون شمار 

زیادي از دانشــجویان در این سامانه ثب تنام کرده و در اردوگا ههاي  

استقرار سی لزدگان و مناطق در حال خدما ترسانی هستند.

وي با اشاره به اعزام گرو ههاي دامپزشکی دانشـــگاه شهید چمران 

اهواز به مناطق سی لزده، اضافه کرد: همچنین دانشـــــــکده ي 

دامپزشکی دانشـگاه از روز نخســت شروع به کار در سال جدید با 

توجه به وضـعیت ســی لزدگان ویزیت دا مهاي این افراد را رایگان 

اعلام کرد که مورد استقبال نیز قرار گرفت و روزانه تعداد بسـیاري 

دام براي مداوا به بیمارستان دانشکده آورده م یشود.

رئیس دانشـگاه شهید چمران اهواز، تصـریح کرد: از سوي دیگر نیز 

گرو ههایی از اعضــاي هیئ ت علمی و دانشـــجویان دانشـــکد هي 

دامپزشــکی به مناطقِ ســـی لزده رفته و به مداواي رایگان دا مها 

مشغول هستند.

خواجه در خصوص تشـکیل گرو ههاي مشـاور هاي و روا نشناختی 

براي حضـور در اردوگاه هاي استقرار سی لزدگان گفت:  با توجه به 

اینکه در جریان سی لهاي اخیر بســیاري از روستاهاي تحت تأثیر 

این رخداد تخلیه و مردم براي اسکان به اردوگاه ها منتق لشـد هاند 

مرکز علوم رفتاري دانشـگاه شهید چمران اهواز تصـمیم گرفت در 

فراخوانی از روان شناسان و مشــــاوران استان با همکاري انجمن 

مشاوران ایران، نسبت به ارائه خدمات مشاوره و روا نشناختی اقدام 

نماید و در حال حاضر گرو ههاي مشـاوره و روا نشناختی دانشـگاه 

هر روز با حضور در مناطق سی لزده نسبت به ارائه ای نگونه خدمات 

اقدام م ینمایند.

وي، اظهار کرد: همچنین از سوي دفتر مشاوره امور رئیس دانشگاه 

در امور بانوان و خانواده کارگاه آموزشی نقش زنان در خانواده براي 

مقابله با بحران براي بانوان شاغل دانشـــــگاه برگزار شد که مورد 

اســتقبال نیز قرار گرفت و پ سازاین کارگاه نیز اقلامی براي کمک 

به سی لزدگان اهدا گردید.

رئیس دانشـــــــــــگاه شهید چمران اهواز در بخش دیگري از 

صحب تهاي خود از تشــکیل دو کارگاه مداخله در بحران با هدف 

التیا مبخشـــــی به رنجهاي روحی و روانی سی لزدگان استان و با 
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شرکت دانشجویان رشته ي روا نشناسی این دانشگاه خبر داد.

خواجه، گفت: تشـکیل نشـسـ تهاي تخصــصــی کارگروه آب و 

محی طزیسـت، کارگروه اقتصـاد و توسعه و کارگروه امور فرهنگی و 

اجتماعی در قالب شبکه ملی جامعه و دانشــــــگاه نیز از روزهاي 

نخست امسال توانسـته است در بررسی مسـائل مرتبط باسی لهاي 

اخیر بسیار مؤثر و راهگشا باشد.

وي، اظهار کرد: همچنین دکتر غلامی وزیر محتـرم علوم، تحقیقات و 

فناوري بر در اختیار قرارداد تمامی امکانات دانشگاه براي کم کرسانی 

به سی لزدگان و استفاده از ظرفیت هیئ ت علمی دانشـــــــگاه براي 

همفکري با مســئولان استانی تأکید بســیاري داشتند و در هفت هي 

گذشـته دکتر برومند معاون پژوهش و فناوري و دکتر نظر پور معاون 

اداري و مالی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با حضـور در دانشــگاه 

اـي هیئ ت علمی براي بررسی آخرین وضعیت  ضمن نشـسـت با اعض

سی لهاي اخیر استان بازدیدهایی نیز از بخ شهاي مختلف دانشــگاه 

که منتهی به ساحل رودخانه کارون است، داشتند.

رئیس ستاد بحران دانشـــــــگاه شهید چمران اهواز، اضافه کرد: 

همچنین در دیدار معاونین وزارت علوم با استاندار خوزستان، دکتر 

شــریعتی تأکید کردند که تدوین طرح مدیریت جامع تغییر اقلیم 

خوزستان توسط دانشگاه تدوین شود.

خواجه، عنوان کرد: ب همنظور بررسی وضعیت استان خوزسـتان در 

پی بروز سی لهاي اخیر نیز نشست شبک هي ملی جامعه و دانشـگاه 

با حضــور دکتر غلامرضا غفاري معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوري در دانشـــگاه شهید چمران اهواز، برگزار 

شد.

رئیس دانشـــگاه شهید چمران اهواز، بیان کرد: همواره در جامعه 

نظرات استادان و اعضــاي هیئ ت علمی دانشـــگاه به دلیل سابقه 

علمی آ نها از جایگاه مهمی برخوردار بوده است و از ابتداي امسـال 

نیز اعضاي هیئ ت علمی دانشگاه تلاش کرد هاند با مصاحب هها و ارائه 

نظرات کارشناسی علاوه بر کمک به مسئولان توانسـت هاند بخش از 

بار روانی تحمی لشده بر جامعه و مردم را کاهش دهند.

خواجه، افزود: با هدف کاهش مشــــکلات سیلاب اخیر در استان 

خوزستان جلســات متعددي نیز در دانشـــکد هي علوم زمین و با 

حضـور نمایندگان سازمان هاي مرتبط برگزار شد که در این راستا 

چندین گزینه مطرح و گزارش هاي آ نها همراه با نتایج بازدیدهاي 

صحرایی در اختیار متولیان امر قرارداده شد.

وي، ادامه داد: دانشـکد هي علوم آب دانشـگاه شهید چمران اهواز با 

توجه به مرتبط بودن حوزه کاري این دانشکده با مسائل پی شآمده 

با تشـکیل کارگرو ههاي مختلف طر حهایی را براي کاستن از آسیب 

سی لهاي اخیر در اختیار متولیان امر قرار داده است.

رئیس دانشــگاه شهید چمران اهواز، خاطرنشـــان کرد: مقرر شد 

معاون پژوهشــی و فناوري دانشـــگاه نیز طر حها و پایا ننام ههاي 

مرتبط باسـیل اخیر را با اولویت در دسـتور کار شـوراي پژوهش و 

فناوري دانشـــگاه قرار دهد. ضمن اینکه در راستاي اجراي دستور 

دکتر روحانی ریاســـــــت محترم جمهوري همکار يهاي لازم با 

کارگرو ههاي تشــــکی لشده در دانشــــگاه تهران صورت پذیرد. 

همچنین مقرر شـــد که کنفرانس مدیریت ســـی لهاي اخیر نیز 

دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شود. 

خواجه در پایان گفت: دانشـگاه از ابتدا در کنار مســئولان و مردم 

سی لزده اسـتان خوزسـتان بوده و تلاش خواهیم کرد تا زمان رفع 

مشـکلات تمامی ظرفی تها و امکا نهاي دانشــگاه در اختیار آ نها 

باشد.

با حضـــــــور روساي دانشــــــــگا ههاي استان خوزستان و 

حج تالاسلا موالمسـلمین سید محسـن شفیعی، مسـئول دفاتر 

نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشـگاه هاي استان ستاد 

بحران دانشگاهیان استان خوزستان تشکیل جلسه داد.

در دانشگاه شهید چمران اهواز؛

 ستاد بحران دانشــــگاهیان استان  

تشکیل جلسه داد
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به گزارش روابط عمومی دانشـــگاه شهید چمران اهواز، در این 

نشسـت نحوه کم کرسانی به مناطق سی لزده استان خوزستان 

موردبررسی قرار گرفت.

همچنین پس از بحث و تباد لنظر مقرر گردید کم کهاي نقدي 

استادان دانشـــــگا هها در قالب یک یا چند روز کاري از حقوق 

اعضاي هیئ ت علمی به مردم مناطق سی لزده اهدا شود.

در این نشـــســــت مطرح شد که مح لهایی براي جم عآوري 

کم کهاي غیر نقدي دانشـگاهیان سراسر استان در نظر گرفته 

شـود تا پس از تحویل به هلا لاحمر اســتان در اختیار مردم در 

مناطق سی لزده قرار گیرد.

همچنین مقرر شـد در صـورت امکان و وجود ظرفی تهاي لازم 

دانشـــگا ههاي استان نســـبت به پخت غذا و ارسال به مناطق 

سی لزده اقدام نمایند.

در این نشست تصویب شد که ستاد بحران دانشـگا ههاي استان 

با حضــــــور معاون سیاسی و اجتماعی استانداري خوزستان،  

مسـئولان هلا لاحمر خوزستان و کمیته امداد امام خمینی(ره) 

در دفتر ریاست دانشـگاه شهید چمران اهواز، که جلســه اي را 

برگزار کند.

گفتنی است در این نشست که به همت بسـیج استادان دانشـگاه 

شهید چمران اهواز و بســـــیج استادان استان برگزار شد، دکتر 

خواجه رئیس دانشــگاه شهید چمران اهواز، دکتر سیادت رئیس 

دانشـگاه کشـاورزي و منابع طبیعی رامین، دکتر سیدنژاد رئیس 

دانشــــگاه صنعتی خات مالانبیاء بهبهان، دکتر خواج هپور رئیس 

دانشگاه علوم فنون دریایی خرمشـهر، حج تالاسلا موالمسـلمین 

سید محسـن شفیعی مســئول دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم 

رهبري در دانشگاه شهید چمران اهواز، حج تالاسلا موالمسلمین 

جوان مر دزاده  مســئول نهاد مقام معظم رهبري در دانشـــگاه 

فرهنگیان، حج تالاسلا موالمســلمین دکتر فر جاالله براتی رئیس 

دانشگاه آزاد استان، دکتر شریعتی رئیس دانشـکد هي نفت، آقاي 

مروج نماینده دانشـــــــگاه پیام نور، دکتر محمد راضی جلالی 

مسئول بسیج استادان دانشـگاه شهید چمران اهواز، دکتر رازقی 

زاده مسئول بسـیج  استادان استان خوزستان و اعضـاي شوراي 

معاونین بسیج استادان استان حضور داشتند.

ب همنظور بررسی وضـعیت اسـتان خوزسـتان در پی بروز سـی لهاي 

اخیر، نشست شبکه ملی جامعه و دانشـگاه با حضـور دکتر غلامرضا 

غفاري معاون فرهنگی و اجتماعـی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري 

در دانشگاه شهید چمران اهواز، برگزار شد.

در این نشسـت معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و 

فناوري، گفت:  مسـائل مطر حشده از سوي استادان دانشـگاه شهید 

چمران اهواز در این نشست نشان م یدهد که دغدغه و اهتمام  ورود 

به مسائل کلان را هم براي استان و هم فراتر از آن مد نظر دارند.

وي افزود: وقت یکه مسـئله تشــکیل شبکه ملی جامعه و دانشــگاه 

مطر حشده دغدغه اصلی این بود که دانشـــگاه بتواند مســـئولیت 

اجتماعی خود را انجام دهد.

معاون فـرهنگـی و اجتماعـی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري ادامه 

داد: اسـتان خوزســتان شــرایط ویژ هاي دارد زیرابه لحاظ اقلیمی، 

صنعتی، کشـــــاورزي و... داراي شاخ صهایی است که بر آن تأثیر 

م یگذارد.

غفاري، خاطرنشــــان کرد: مرزي بودن این استان نیز یکی دیگر از 

شاخص ههاي خوزستان است و طبعاً در زما نهاي خاصی این مسائل 

در استان تأثیرگذار است.

وي، بیان کرد: از ی کسـو م یگوییم در مجموعه نهادي و ســازمانی 

در دانشگاه شهید چمران اهواز؛

نشست شبک هي ملی جامعه و دانشگاه با 

حضور معاون فرهنگی وزیر علوم برگزار 

شد
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باید ب هگون هاي عمل کنیم و برنام هریزي داشته باشـیم که نگران یها را 

کاهش دهیم؛ از ســــــوي دیگر در بح ثهاي مرتبط با بحران این 

مســئله مطرح م یشود که اگر مردم این ذهنیت را داشته باشند که 

ی  هزین ههاي متـرتب با این وقایع زیاد نخواهد بود، مواجهه و نگـرانـ

آ نها نسبت به حادثه کمتر م یشود.

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، اضـافه 

کرد: فضـــاي مجازي در دهه اخیر جامعه ما را تحت تأثیر قرار داده 

اســـت و جامعه را صـــرفاً از گوش دادن و منفعل بودن به فاعل و 

کارگزار تبدیل کرده؛ این فضـــــا علاوه بر تمامی امتیازهاي مثبت 

م یتواند مورد سوءاستفاده نیز قرار گیرد.

غفاري بر نقش کلیدي دانشــگا هها تأکید کرد و گفت: دانشــگاه در 

مسائل مرتبط با بحرا نها م یتواند ورود کرده و تهدیدها را به فرصت 

تبدیل کند؛ اعلام آمادگی دانشگاه در شرایط سی لهاي اخیر بسـیار 

مهم است هرچند در حال حاضر دانشـگا ههاي ما با مشــکلاتی نیز 

مواجه هستند.

معاون پژوهش و فناوري وزارت علوم تأکید کرد؛

لزوم انجام کارهاي تحقیقاتی و پژوهشــی در 

حوزه سی لهاي اخیر

معاون پـژوهش 

و فناوري وزارت 

علوم، تحقیقات 

و فــــناوري با 

زوم  ر لـ تأکید بـ

انجام کـارهـاي 

تحقیقاتـــی و 

پژوهشــــــی 

درزمی�نه سـیل 

هاي اخیــــر، 

گفت: در صورت بازنگري بودجه سال 98، براي خوزستان، لرستان و 

گلستان اعتبارات و طر حهاي ویژ هاي در نظر گرفته م یشود.  

دکتر مسعود برومند در جلسه ه ماندیشی دانشگاهیان در خصـوص 

مدیریت سیل و مسـئولیت اجتماعی دانشــگاه که در حوزه ریاست 

دانشــگاه برگزار شد، با اشاره به جایگاه دانشــگا ههاي نســل سه و 

دانشــگاه کارآفرین گفت:  اگر دانشـــگاه و پژوهش به درد مردم و 

زندگی آ نها نخورد، ارزشی ندارد و هم هکار هاي ما براي این است که 

مردم از آن استفاده کنند.

وي در خصوص اقدامات انجا مشده در دانشگاه شهید چمران اهواز در 

پی حوادث اخیر، عنوان کـرد: در وزارت علوم تلاش خواهیم کـرد با 

دانشکد ههایی مانند دانشکد هي دامپزشکی، دانشـکد هي کشـاورزي، 

دانشـکد هي علوم تربیتی که ب هطور مســتقیم درگیر مســائل سیل 

هستند همکار يهاي لازم را داشته باشیم. 

معاون پــژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري افــزود: 

دانشـــگاه شهید چمران اهواز این ظرفیت را دارد که در حوز ههاي 

مختلف ازجمله کشاورزي، آب و... با مسـئولان استانی تعامل داشته 

باشد. 

برومند تصریح کرد: دانشـگاهیان باید احسـاس کنند نماینده واقعی 

مردم هسـتند و در دانشـگاه شهید چمران اهواز نیز طر حهایی دیده 

شود که شاید نیازمند گرو ههاي علمی و تخصصـی سایر دانشـگا هها 

باشد.   

گفتنی است این نشست با حضور دکتر حسی نزاده معاون سیاسی و 

اجتماعی اســتاندار خوزســـتان، دکتر نظرپور معاون اداري و مالی 

وزارت علوم و دکتر نیسـی مدیرکل دفتر حمایت و پشــتیبانی امور 

پژوهش و فناوري وزارت، دکتر خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران 

اهواز و جمعی از اعضاي هیئ ت علمی دانشگاه برگزار شد.

وي، افزود: براي دانشگا هها فرصتی فراه مشده است که بتواند نظرات 

کارشـناسـی و علمی خود را ب هخوبی بیان کند؛ در شـوراي معاونان 

دانشــــــگاه نیز مطرح شد که در دوره کارشناسی ارشد و دکتري 

مطالعات ریسک را جد يتر بگیریم. 

معاون فرهنگی  و اجتماعی دانشـــــگاه شهید چمران اهواز اظهار 

راي مقابله  امیدواري کرد در آینده ب هگون هاي عمل کنیم که بتوانیم بـ

با پیامدها و حوادث غیر مترقبه از پیش آمادگی لازم را داشته باشیم 

و اعضاي هیئ ت علمی نیز بتوانند یافت هها و دانش خود را به مسئولان 

ارائه نمایند.

در این نشـسـت که با حضـور مهندس عسـکري مدیرکل فرهنگی 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، دکتر غلامحســـین خواجه رئیس 

دانشگاه، معاونان و اعضاي هیئ ت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز 

برگزار شد، اعضـا به بیان نظرات خود درباره وقوع سی لهاي اخیر در 

استان پرداختند و گزار شهایی از خدما ترسانی دانشـگاه به مناطق 

سی لزده ارائه شد.
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معاون اداري و مالی وزارت علوم؛

دانشگاه شهید چمران اهواز دانشـگاه معین فعالی تهاي 

تحقیقاتی در حوزه سی لهاي اخیر استان

ـی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري گفت: مقـــرر  معاون اداري و مالـ

گردید دانشــــگاه شهید چمران اهواز، دانشــــگاه معین  در حوزه 

تحقیقاتی سی لهاي اخیر اسـتان خوزسـتان شـناخت ه شـده اسـت و 

تمامی دانشگ اههاي سطح استان و کشـور که م یخواهند در این حوزه 

کارهاي علمی و پژوهشـی داشته باشند، با هماهنگی دانشـگاه شهید 

چمران اهواز فعالیت خواهند کرد .

دکتر محمدتقی نظرپور در نشـســت ه ماندیشــی دانشــگاهیان در 

خصـوص مدیریت سیل و مســئولیت اجتماعی دانشــگاه که سالن 

جلسات حوزه ریاست دانشگاه برگزار شد، اظهار کرد: دانشـگاه باید در 

چند حوزه ب ه صورت فعال کار کند و نظرات مجموعه اسـتادان در این 

نشسـت مؤید این موضوع است؛ مسـئله اصلی نقش آموزش عالی در 

سـیل اخیر در اسـتان خوزسـتان اســت و دکتر غلامی وزیر علوم به 

معاونین پژوهشــــی، فرهنگی واداري و مالی مأموریت داده است که 

درباره نقش دانشـگ اهها در حوادث مترقبه خصــوصاً در حادثه سیل، 

روا نشـــناســــی اجتماعی در حوادث اخیر و چگونگی همکاري و 

مساعدت دانشگاهیان در این حوادث اقدامات لازم را انجام دهند.

وي، افزود: گزار شهاي ارائ هشده در این نشسـت درباره نقش دانشـگاه 

اـ ندهنده تلاش دانشــگاهیان است؛ اما به نظر  در سی لهاي اخیر، نش

م یرســد نقش آ نها در مدیریت اســتان کمرنگ اســـت و توانایی 

دانشــگاهیان م یتواند در راستاي کمک به مســئولان استانی به کار 

گرفته شود.

ــــــی واداري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، ادامه داد:  معاون مالـ

امکاناتی که دانشـــگاه در اختیار سی لزدگان قرار داده است و جایگاه 

شبک هي ملی جامعه و دانشـــگاه در این رویداد بســـیار مؤثر بوده و 

فعالی تهایی که دانشــــگاهیان در این حوادث انجام دا دهاند م یتواند 

پررن گتر باشد.

نظرپور،گفت: داشتن پروتکل براي بلایاي طبیعی امري ضروري است؛ 

همچنین مســئله انســـجام در بلایا مهم است و هماهنگی با تمامی 

حو زهها کار دشواري است. اعتقادداریم کارهاي پژوهشــــــی باید از 

مجراي دانشگاه صورت گیرد؛ در حوزه ارتباط با صنعت نیز باید تلاش 

کرد اتفاقات خوبی رخ دهد.

وي، اضافه کرد: تشـکیل کنفران سهاي علمی م یتواند به دانشــگاه و 

دانشــگاهیان کمک کند که در بح ثهاي آینده با رویکردي علمی به 

مسائل پرداخته شود؛ از سوي دیگر تهیه دستورالعمل راهنما براي بعد 

از سیل مهم است و دانشـــگاه م یتواند گا مهاي مؤثري در این بخش 

بردارد و نیاز است این اقدامات به مسئولان استانی منعکس شود.

معاون اداري و مالی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، گفت: حضـــور 

فعال اعضاي هیئ ت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در دستگ اههاي 

اجرایی باید انعکاس بیرونی داشته باشد و همچنین دانشـــگاهیان در 

ثبت تجربیات این دوره، کوشا باشند.

نظر پور، اظهار کرد: کارگروه آب و محی طزیسـت شبکه ملی جامعه و 

دانشـگاه م یتواند نقش مؤثري در تصـمی مگیر يهاي پس از فروکش 

اـي مجازي درباره  کردن سیلا بها داشته باشد. شایعات در فضــــــ

سی لهاي اخیر بسیار زیاد شده است و دانشـگاهیان م یتوانند ب هعنوان 

اـن یهاي لازم را انجام دهند تا  جامعه علمی ب هموقع و صحیح اطلا عرس

بتوان از انتشار اخبار کذب جلوگیري کرد.

وي، بیان کرد: معتقدم در سـی لهاي اخیر آن دســتگاهی که مظلوم 

واقع شـد، دولت بوده و باوجود تمامی خدماتی که ارائه داده، اخبار آن 

شاید ب هخوبی منعکس نشده است.

اـن کرد:  معاون اداري و مالی دانشــگاه شهید چمران اهواز، خاطرنشـ

کمک به سی لزدگان پس از فروکش کردن سی لها از اهمیت بسیاري 

اـماندهی کم کها  برخوردار است و در وزارت علوم نیز ستادي براي س

ایجادشده است.

گفتنی است این نشـسـت با حضـور دکتر برومند معاون پژوهشـی و 

فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، دکتر نیســی مدیرکل دفتر 

حمایت و پشـتیبانی امور پژوهش و فناوري وزارت علوم، دکتر خواجه 

اـي هیئ ت علمی  رئیس دانشـگاه شهید چمران اهواز و معاونان و اعض

این دانشگاه برگزار شد.
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مدیرعامل سازمان خبرگزاري ایرنا تأکید کرد؛

لزوم همکاري و استفاده از ظرفیت دانشگا هها 

در حوزه مدیریت بحران 

مدیرعامل سازمان خبرگزاري جمهوري اسلامی ایران(ایرنا) بر لزوم 

همکاري دانشــــگا هها درحوزه مدیریت بحران و برنام هریزي براي 

کاهش خطرات و بلایاي طبیعی، تأکید کرد.

دکتر سید ضیاء هاشمی در نشست شبک  هي ملی جامعه و دانشـگاه 

که در سالن حوزه ریاست برگزار شـد، اظهار کرد: بروز حوادث اخیر 

و سی لهایی که از ابتداي امسـال خسـار تهاي بســیاري به برخی 

استا نها وارد کرده است م یتواند فرصتی براي دانشـگا هها باشد تا با 

استفاده از ظرفی تهاي جامعه علمی بتوان راهکارهاي اساسی براي 

برو نرفت از مشکلات، اندیشید.

وي، بیان کرد: در استان خوزستان،دانشــگاه شهید چمران اهواز از 

جایگاه والایی در حوز ههاي مختلف برخوردار اســـــت؛ همچنین 

عملکرد اتاق فکر این دانشـگاه نشــا ندهنده این است که عملکرد 

مثبتی داشته و نتایج حاصل از نشس تهاي این دفتر توانسـته است 

به تصمی مگیر يهاي کلان در کشور، کمک کند.

مدیرعامل سازمان خبرگزاري ایرنا، درباره مسائل مرتبط با مدیریت 

بحران، خاطرنشان کرد: در حادثه زلزله بم نیز مسئله نبود مدیریت 

بحران مطرح شـــــد اما پس از مدتی فراموش گردید؛ درباره این 

رویداد اما این امیدواري وجود دارد که بتوان با همکاري دانشـگا هها 

درزمی�نه مدیـریت بحـران بـرنام هریـزي و بـراي بــروز رویدادهاي 

غیرمترقبه از پیش طر حهایی را ارائه کرد.

هاشمی، افزود: مســــــــائل مرتبط با سی لهاي اخیر از دو منظر 

قاب لتأمل است؛ مســئله نخســت عوارضی که در کوتا همدت براي 

مردم ایجاد م یکند و خراب یهایی که ایجاد م یکند و مســئله دیگر 

عوارض اجتماعی ســی لهاي اخیر  اســت که از الان ب هواســـطه 

ســن گانداز يهاي رســان ههاي خارجی و اســتفاده بیگانگان آغاز 

گردیده است.

وي، ادامه داد: این رســــان هها تا پی شازاین ســـــدهاي 

ساخت هشده در کشـور را عامل نابودي محی طزیسـت اعلام 

م یکردند و امروز بیان م یکنند که چرا سدهاي  بیشـتري 

براي جلوگیري از این بحران در کشور ساخته نشـده است. 

ب یشک در روزهاي آینده این هجم هها از سوي رسـان ههاي 

خارجی بیشتر خواهد شد.

مدیرعامل سازمان خبرگزاري ایرنا، گفت: اگر دانشــگا هها 

خود را در شرایط بحران نشــان ندهند، فلســفه وجودي 

آ نها به چالش کشیده خواهد شد؛ بحران فرصتی است که 

دانشگا هها کارکرد اثرگذار خود را نشان دهند.

هاشــمی با اشــاره به اینکه مدیریت بحران در شـــرایط مختلف، 

متفاوت اسـت، اظهار کرد: همچنان که بحران اخیر در اسـتا نهاي 

لرسـتان و ایلام با خوزسـتان متفاوت بود؛ مدیری تهاي رسـمی ما 

انگیزه بیشـتري براي همکاري با دانشـگا هها دارند و میزان رجوع به 

دانشگا هها از سوي مسئولان ارشد کشور افزای شیافته است.

وي، افزود: در حال حاضر به دلیل باور به دانشگا هها داد ههاي رسمی 

موث قتري در اختیار آ نها قرار داده م یشــود؛ از ســـوي دیگر نیز 

مسئولان حال حاضر دانشگا هها با بخش مدیریتی کشور و استا نها 

ارتباط بهتري دارند.

مدیرعامل سـازمان خبرگزاري جمهوري اسـلامی ایران، ادامه داد: 

مجموعه خبرگزاري ایرنا در استان خوزسـتان خوشـبختانه ارتباط 

بســـیار خوبی با دانشــــگاه شهید چمران اهواز دارد و ب هخوبی از 

ظرفی تهاي استادان دانشگاهی استفاده م یشود. اینکه ما داد ههاي 

قاب لاعتماد علمی در حوز ههاي مختلف داشــته باشــیم از اهمیت 

بسیاري برخوردار است.

هاشمی با تأکید بر اینکه دانشـــگا هها در تولید ایده و تحلیل نیز از 

جایگاه مهمی برخوردار اســــت، بیان کرد: براي مثال پس از بروز 

سیل اخیر در شیراز یکی از اعضــاي هیئ تعلمی دانشــگاه شیراز 

اید هاي را ارائه نمود که بسـیار موردتوجه قرار گرفت و به آرام کردن 

وضعیت کمک کرد و این مســئله به دلیل قابل موثق بودن جامعه 

علمی است.
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وي، خاطرنشـــــان کرد: ارائه مشـــــور تهاي علمی موردتوجه 

هیئ توزیران و استانداران و.... است و مدیرانی در کشور داریم که به 

این مشــور تها اهمیت م یدهند. احســاس نیاز به دانشــگا هها و 

دانشگاهیان خوشبختانه بیشتر شده است.

مدیرعامل سازمان خبرگزاري ایرنا، گفت: القاي مطالبه و فشـــــار 

مثبت و سازنده براي تغییر مســیر نیز مهم است؛ دانشــگاه کانون 

قدرتی اســت که در این فرآیند موردتوجه قرار م یگیرد و ب هعنوان 

یک مطالبه کننده جایگاه ویژ هاي دارد. دانشـــــــگا هها همچنین 

م یتوانند مشارک تکننده باشند و در حوز ههاي مختلف ورود نموده 

و الگوسازي نمایند.

هاشمی، تأکید کرد: در بحث تولید داده، مشــــــــورت و تحلیل 

زمین ههاي لازم در دولت وجود دارد و باید دانشــگاه در این حوز هها 

آمادگ یهاي خود را اعلام نماید و خوشــبختانه مدیری ت دولتی این 

ضرور تها را احساس کرده است.

در ادامه دکتر غلامحســین خواجه رئیس دانشــگاه شهید چمران 

اهواز درباره شبکه ملی جامعه و دانشـــگاه بیان کرد: این شبکه  به 

بررسی مسائلی که در استا نها وجود دارد م یپردازد تا با استفاده از 

نتایج آن به کاهش آسی بها کمک کند.

وي، افزود: طبیعی است مسـائلی که امروز ب هعنوان سیل و .... با آن 

مواجه هستیم در این شبکه قاب لبررسی است تا با بررسی آن شاهد 

کمتر شدن خسار تهاي این رویدادها باشیم.

رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز، ادامه داد: دانشـگا هها با وظایفی 

که امروز به آ نها سپرد هشده است م یتواند با بررسی این مسـائل به 

حل این مشکلات کمک کنند.

گفتنی است این نشـسـت با حضـور دبیران کمیت ههاي شبکه ملی 

جامعه و دانشـگاه، اعضـاي هیئ تعلمی و مدیران دانشــگاه شهید 

چمران اهواز و سـازمان خبرگزاري جمهوري اســلامی ایران(ایرنا) 

برگزار شد. 
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رئیس هیئت وی ژهي گزارش ملی ســــــیلا بها گفت: این هیئت کاملاً 

مستقل بوده و زیر نظر هیچ دستگاه دولتی و ارگانی نیسـت و مسـتقیماً 

گزار شها را به رئی سجمهور اعلام خواهد کرد.

اـي هیئ ت علمی  دکتر محمود نیلی احمدآبادي در نشستی با حضور اعض

دانشگاه که در سالن اجتماعات برگزار شد، بیان کرد: این استقلال هیئت 

مزیت و فرصـــتی فراهم کرده که تحت تأثیر هیچ جریانی قرار نگیرد؛ از 

ســوي دیگر این اســـتقلال کار را ســـخت هم خواهد کرد. امیدواریم 

گزار شها مورداستفاده کل کشور قرار گیرد.

وي با تقدیر از حس مسـئولیت اعضـاي هیئ تعلمی دانشــگاه شهید 

چمران اهواز و همراهی با مجموعه مدیریتی اسـتان و سـی لزدگان در 

جریانات اخیر، بیان کرد: ب یشک برگزاري این نشست با حضور اعضاي 

هیئ تعلمی دانشگاه بسـیار مهم است و مه مترین هدف سفر به استان 

م یباشد.

رئیس دانشـــگاه تهران، افزود: به گمان همه ما کشـــور از ظرفی تهاي 

دانشــگ اهها ب هعنوان ی کنهاد ب هخوبی استفاده نکرده است و بســیاري از 

مشـکلاتی که امروز با آن مواجه هســتیم به دلیل عدم به رهمندي از این 

ظرفیت است.

نیلی احمدآبادي ادامه داد: ممکن اســت فردي از ما در نهادهاي اجرایی، 

اـییه و... حضــورداشته باشد و این  مراکز تصـمی مگیري، مجلس، قوه قضـ

فرص تها م یتواند مغتنم باشد اما به معنی استفاده از ظرفیت دانشــــگاه 

نیست. دانشگاه یعنی نهادي که همه اجزاي آن در یک موضوع مشارکت 

م یکنند و این استعداد م یتواند بارور شده و در اختیار کل کشــــور قرار 

گیرد.

وي، اضافه کرد: در ایران تجربه کار گروهی قوي در درون دانشـگاه و بین 

دانشـگ اهها را نداریم؛ این مســئله نقط هضعفی براي دانشــگ اهها است؛ در 

سا لهاي اخیر اکثر دانشگ اهها تلاش کر دهاند به این مشـکل غلبه کنند. با 

اـئل  چهل سالی که از انقلاب م یگذرد دانشـگ اهها باید جد يتر به این مس

در نشست با اعضاي هیئت  علمی دانشگاه شهید چمران اهواز؛

دکتر نیلی احمدآبادي: هیئت ویژه گزارش ملی سیلا بها مستقل از دستگا ههاي دولتی و هر 
سازمانی عمل خواهد کرد/ گزار شها مستقیماً به رئی سجمهور اعلام م یشود
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بپردازند.

رئیس هیئت وی ژهي گزارش ملی سیلا بها، اذعان کرد: برخورد مسئولان 

اـن م یدهد آ نها نیز تشـنه ر اهحل و شنیدن  کشـور در تمامی سطوح نش

حر فهاي جدید، مؤثر، علمی و مهم هستند.

نیلی احمدآبادي در بخش دیگري از صــــحب تهاي خود، گفت: تجربه 

حکم دکتر روحانی ریاســـت محترم جمهوري درباره ســـی لهاي اخیر 

دومین تجربه است که در سطح ملی صورت م یگیرد؛ اولین تجربه درباره 

واقعه پلاسکو بود که به دانشگاه تربیت مدرس ارجاع شد.

وي، اظهار کرد: خوشــبختانه این امر ب هخوبی انجام گرفت و گزار شهایی 

اـن داد کار موفقی انجا مشده  که از دستگ اههاي اجرایی و... ارائه گردید نشـ

که منجر به تدوین آیی ننام هها و دستورالعم لهایی شد که م یتواند کشـور 

را در مقابل مخاطراتی مانند آت شسوزي ایمن کند.

رئیس دانشـگاه تهران، بیان کرد: موضوع سیل با مسـئله پلاسکو متفاوت 

است؛ گسـتردگی آن در کشـور و تنوع تخصـ صها و تأثیرات آن موجب 

متفاوت شدن این رخداد با رویداد آت شسوزي پلاسکو شده که بیشـــتر 

بخشـی از مردم شهر تهران را درگیر کرده بود. ب هعنوان رخدادي تأس فبار 

مهم بود اما بر زندگی مردم و شرایط محیطی تأثیر اندکی داشت.

نیلی احمدآبادي، افزود: سیل مسئل هاي ملی است و استا نهاي متعددي را 

تحت تأثیر قرار داده است. این پدیده را م یتوان ای نچنین تحلیل کرد که 

نتیجه کارهاي اشتباه صورت گرفته و کارهاي صـورت نگرفته اسـت. اگر 

هیئت بتواند دو موضوع« کارهایی که باید انجام م یشد و نشـــــــد» و 

«کارهایی که نباید انجام م یشـد و شـد» را بررســی کند، کار بزرگی در 

کشور صورت گرفته است.

اـن دا دهاند جزو سال مترین، ب یطر فترین و  وي، ادامه داد: دانشــگ اهها نشـ

علم یترین نهادهاي کشور هستند و طبیعی است این مسئله به دانشگ اهها 

ارجاع داده شود؛ درباره فرایند صدور حکم و انتخاب افراد نیز نگاه اصلی ما 

این است که از ظرفیت تمام متخصصان و دانشـگاهیانی که در این حوزه 

هسـتند و دانشـگاهیانی که در سیل آ بهاي اخیر دچار مشـکل ش دهاند 

استفاده شود.

رئیس هیئت وی ژهي گزارش ملی ســـیلا بها، عنوان کرد: نکته قاب لتأمل 

زمان و سـرعت عمل اسـت؛ زمان اجراي این طرح شـ شماهه اســت و 

رخدادهایی که در کشــور رخ م یدهد، تأثیر اجتماعی آ نها و تحت تأثیر 

قرار گرفتن نهادها و سازمان ها بســـیار محدود است و معمولاً رخدادي 

دیگر روي م یدهد و همگان به آن م یپردازند.

اـن کرد: 15 کارگروه در ستاد گزارش ملی  نیلی احمدآبادي خاطرنشــــ

سیلا بها تشکی لشده است و همچنین کارگروه تلفیق که مسئول تنظیم 

گزارش براي رئی سجمهور و جامعه است؛ 20 نفر عضــــــــو ستاد در 

اـ قرار م یگیرند و هر کارگروه نیز هفت  کارگر وهها ب هعنوان مسـئول و اعض

اـیی از دانشـــگ اههاي درگیر سیل با  عضـــو دارد و بناشده است اعضــ

تخص صهاي مرتبط در این کارگر وهها حضورداشته باشند.

وي، گفت: نکته حائز اهمیت علاوه برنشان دادن توانای یهاي دانشـگاهیان 

اـمل افرادي شـود  ارائه راهکار براي آینده است و سعی م یکنیم گر وهها ش

که در حوزه تخصـصـی خود بهتری نها بوده و فرصت همکاري نیز داشته 

باشند.

رئیس دانشــگاه تهران، اظهار کرد: هیئت در چهار مرحله «روایت دقیق، 

مستند و روشن ازآنچه اتفاق افتاده است»، «آسی بشناسی»،«آموخت هها و 

در سهایی که باید از این رخداد بیاموزیم» و «راهبرد» اقدام خواهد کرد و 

قطعاً نتیجه نهایی که راهبرد است م یتواند مورد استفاده کشور قرار گیرد.

همچنین در این نشـســت دکتر غلامحســین خواجه رئیس 

دانشـگاه شهید چمران اهواز با اشاره به اینکه از ابتداي رخداد سـیل 

در استان خوزستان جامعه دانشـگاهی در کنار مســئولان و سی لزدگان 

بوده است، خاطرنشان کرد: اعزام دانشـجویان به مناطق سی لزده، حضـور 

گر وههاي روا نشناختی در اردوگ اهها، حضـور گر وههاي درمانی دانشــکده 

دامپزشکی در مناطق سی لزده، اهداي یک تا 10 روز از حقوق کارکنان و 

اعضاي هیئ ت علمی به سی لزدگان و ... بخشی از اقدامات انجا مشده است.

وي با اشاره به فعالی تهاي شبکه ملی جامعه و دانشــــگاه شهید چمران 

اـت متعدد با حضـــور  اـي این شبکه با برگزاري جلسـ اهواز گفت: اعضـ

مســـئولان مرتبط به این امر در سطح استان و دانشـــگاه براي بررسی 

موضوع سیل و مسائل و مشکلات، اقدام کر دهاند.

اـي هیئ ت  رئیس دانشـگاه شهید چمران اهواز، اظهار کرد: همچنین اعض

علمی دانشک دههاي علوم زمین و علوم آب نیز همکار يهاي مسـتمري با 

مسئولان استان، مدیریت بحران و سازمان آب و برق استان داشت هاند و تا 

الان نیز ادامه دارد.

خواجه عنوان کرد: در ارتباط با هیئت تشــــکی لشده به دستور ریاست 

محترم جمهوري نیز خوشحال هستیم که مسئل هاي مهم به دانشـگاهیان 

سپر دهشده است؛ دانشـگاه شهید چمران اهواز باسابقه علمی و پژوهشـی 

که دارد نیز با این کارگروه همکاري خواهد داشت.

در ادامه این نشست اعضاي هیئ ت علمی دانشـگاه شهید چمران اهواز به 

ارائه نظرات خود درباره وضـعیت سـی لهاي اخیر و پیامدهاي این رخداد 

پرداختند.

ی  همچنین دکتر محمود نیلی احمدآبادي رئیس هیئت ویژه گزارش ملـ

اـي هیئ ت علمی دانشـــگاه شهید  سیلا بها، گروه همراه و برخی اعضــ

چمران اهواز بازدید هوایی از مناطق سی لزده استان خوزستان داشتند.



در کارگروه فرهنگی شـــبک هي ملی 

جامعه و دانشگاه تاکید شد:

معاون سـیاسـی اسـتاندار: ضـرورت 

مدیریت پیامدهاي اجتماعی، فرهنگی 

و اقتصادي ناشی از سیل در خوزستان 
معاون سـیاسـی و اجتماعی اسـتانداري خوزسـتان بر ضـرورت 

بررسی دقیق پیامدهاي ناشی از سیل در خوزستان و ارائه راهکار 

براي حل و مدیریت مشــــــــکلات از سوي 

دانشگاهیان تاکید کرد.

دکتر عل یحسـین حسـی نزاده، در نشــســت 

کارگروه فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشـگاه 

با اشـــاره به پیامدهاي ناشـــی از ســـیل در 

خوزستان، اظهار کرد: خطرات ناشی از سیل به 

پایان م یرسـد، ولی این بحران پیامدهاي فنی، 

اجتماعی و فرهنگی نیز خواهد داشــت و لازم 

است اعضـاي هیئت علمی دانشــگاه براي حل 

این مشکلات کمک کنند و راه حل ارائه دهند.

وي افزود: در حال حاضـــر بیش از 90 اردوگاه براي اســــکان 

سی لزدگان در استان داریم که این مکا نها، محلی براي اسـکان 

اضطراري هســـــــتند و براي اسکان کوتا همدت در نظر گرفته 

شد هاند؛ در نتیجه تا حل مشـکل روستاها، لازم است به فکر حل 

مساله اسکان موقت سی لزدگان باشیم.

حسـی نزاده تصـریح کرد: افرادي که از خارج استان براي کمک 

م یآیند، مدتی م یمانند و کارهایی نیز انجام مـ یدهند، ولـی در 

نهایت م یروند و پیامدهاي ناشــی از ســیل براي خوزســـتان 

م یماند و این ما هســــتیم که باید براي حل این مشــــکلات 

چار هاندیشــی کنیم و لازم است در حوزه مســـایل اجتماعی و 

فرهنگی با دورنماي بیشتري ورود کنیم.

معاون سیاسی و اجتماعی استانداري خوزستان تاکید کرد: لازم 

است با بررسی کارشناسانه، مشـکلات و پیامدهاي ناشی از سیل 

در خوزستان را به دقت احصاء کنیم. برخی مشـکلات مشـاهده 

شـده،  وجود دارد که نیازمند بررسـی دقیق اســت. براي مثال 

اکنون مقدار زیادي از زمی نهاي کشاورزي و مزارع نیشکر استان 

به زیر آب رفته و خسـارت دید هاند و احیا و بازسازي آنها، زما نبر 

است و این خسار تها باید به دقت بررسی و به مدیران مرتبط در 

تهران منعکس شود و دانشگاهیان نیز را هکارهایی براي مدیریت 

موضوع پیشنهاد دهند.

وي ادامه داد: در حال حاضر بســــــــیاري از صنایع کوچک و 

زمی نهاي کشـــــــاورزي به زیر آب رفته و آسییب دیده و این 

موضوع ممکن است بر شرایط اقتصــادي استان تاثیرگذار باشد، 

در نتیجه استادان اقتصــاد دانشـــگاه نیز باید را هکارهایی براي 

جلوگیري از بروز مشــکلات اقتصـــادي براي استان پی شبینی 

کنند.

گفتنی است در این نشـســت مســایل پیرامون کمک به سیل 

زدگان استان خوزستان مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

معاون سیاسی استانداري خوزسـتان در 

دیدار اعضـاي هیئت علمی دانشــگاه 

تشریح کرد؛

تـان در پی بروز  عـیت سـدهاي خوزس وض

سی لهاي  اخیر در استان
دکتر حسین علی حسـی  نزاده معاون سیاسی و اجتماعی استانداري 

خوزستان در دیدار با اعضـاي هیئت علمی دانشــگاه شهید چمران 

اهواز به تشـــریح آخرین وضعیت سدها و روخان هها ي استان در پی 
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بروز سی لهاي اخیر در استان پرداخت.

دکتر حسی نزاده در نشستی با حضور اعضـاي هیات علمی دانشـگاه 

براي کم کرسانی به مناطق سی لزده استان، بیان کرد: تفاوت سـیل 

استان خوزستان با سایر استا نها این است که در گلستان یا لرستان 

بار شها و سی لها به دلیل نداشتن مانع به صورت آنی این شـهرها را 

تحت تاثیر قرار داد و پس از آن آبگرفت یهایی ایجاد و خســـــاراتی 

برجاي مانده است و مجموعه دستگاه ها نیز در حال خدما ترسـانی  

هستند.

وي افزود: اما در خوزستان سدهاي بســـیاري وجود دارد که تنها 

می تواند میزان مشخصـی از آب را پشـت آن نگه داشت و در این 

مدت آ بهاي اســــتا نهاي مختلف مانند کهگیلویه و بویراحمد، 

لرستان ، چهارمحال و بختیاري و ایلام به سـدهاي کارون و کرخه 

و دز منتهی م یشد.

معاون سیاسی و اجتماعی استانداري خوزسـتان، ادامه داد: در حو زهي  

کارون به دلیل وجود چهار سد توانستیم تا امروز مدیریت خوبی داشته 

باشــیم؛  اما در حوزه دز و کرخه به این دلیل که هر کدام از این حوزه 

ها داراي یک سد هستند، قدرت مانور زیادي وجود نداشت.

حسی نزاده، تصـریح کرد: با همکاري مدیریت بحران استان، سازمان 

آب و برق استان و همچنین چند تنی از اعضــــــاي هیئت علمی 

دانشگاه که در این حوزه تخصص داشتند کارگروهی تشـکیل شد تا 

میزان خروجی سدها به گون هاي تنظیم شود که کمترین خسـار تها  

به مردم این دو حوزه وارد گردد.

وي، گفت: همچنین روز گذشته نشستی با حضور مسـئولان قبلی و 

فعلی سازمان آب و برق خوزستان  برگزار شد و اعلام گردید که سد 

کرخه دیگر گنجایش ندارد و خسـارت به این سد پیامدهاي جبران 

ناپذیري خواهد داشت؛ ضمن اینکه وزیر نیرو، وزیر کشـــور، معاون 

رئیس جمهور و شخص دکتر روحانی در استان حضـــور داشتند و 

تمامی این مسایل به دولت اعلام شده است.

معاون سیاسی و اجتماعی استانداري خوزستان، بیان کرد: این اخطار 

از سـوي سـازمان آب و برق اسـتان داده شـد که آب پایین دســت 

بالاخص آب کرخه باید دو هزار و 500 تا ســه هزار متر ر هاســازي  

شـود که با این میزان خروجی در حوضــه کرخه تمامی شــهرهاي 

پایین دست دچار آب گرفتی می شود و مشــکلاتی را براي مردم تا 

قسمت رفُیعّ ایجاد می کند.

حســــی نزاده، افزود: به همین دلیل شوراي مدیریت بحران استان 

تصــــمیم گرفت چندین شهر تخلیه شود و مکا نیابی هایی نیز در 

سطح استان انجام گرفت؛ وزیر کشـور که در جریان این مسـئله بود 

چهار اسـتان معین را براي خوزســتان در نظر گرفت هاند تا جابجایی 

مردم انجام گیرد.

وي، ادامه داد: تمامی نیروهاي ارتش، سپاه و...ماشـی نآلات مورد نیاز 

را اعزام کرد هاند تا افراد سـاکن در شـهرهاي سـوسـنگرد، حمیدیه، 

بستان،رفُیعّ و روستاهاي مسیر این مناطق را ترك کنند.

معاون سیاسی و اجتماعی استانداري خوزستان، تصریح کرد: این 

جابجایی جمعیت تاکنون به این شکل انجام نشـــــده است و به 

کم کرســـــانی ویژ هاي نیاز دارد و تمامی مدارس و اردوگا ههاي  

اهواز و... براي انتقال مردم در نظر گرفته شده است.

حســی نزاده با اشاره به برگزاري این نشــســت براي کمک جامعه 

دانشـگاهی به مناطق سی لزده استان، اضافه کرد: امر دور از انتظاري 

نیست که جامع هي دانشگاهی در کم کرسانی به مردم آماده باشد و 

امیدواریم بتوانیم با انسجام و دلسوزي خدمات لازم را به دست مردم 

برسانیم.

در ادامه دکتر مرعشی رئیس دانشـکده علوم تربیتی و روان شناسی 

دانشـگاه شهید چمران اهواز، گزارشی از میزان کم کهاي اعضــاي 

هیئت علمی دانشگاه ارایه کرد.

گفتنی است در این نشـســت مقرر شد کارگروهی با حضــور دکتر 

عظیمی، دکتر شهریاري، دکتر مختاري، دکتر افقه، دکتر نقره آبادي، 

دکتر راضـــــی جلالی، دکتر اما نالهی و دکتر الها مپور براي ارتباط 

هرچه بهتر دانشـگاهیان با مسـئولان استان براي نیا زسنجی مناطق 

سی لزده استان، تشکیل شود.

همکاري با اداره دامپزشــکی اســـتان، تمرکز بر اهداي کم کها به 

دستگا ههاي مرتبط، تشـکیل ستاد خدمات مشـاو ر هي روا نشناختی  

به مردم مناطق آسی بدیده، تشکیل کارگرو ههاي مختلف براي عبور 

از بحران و تدوین برنام ههاي بلن دمدت و... از مســایل مطرح شده در 

این نشست بود.
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استاندار خواستار شد؛

دانشـــگاه شهید چمران اهواز طرح 

مدیریت جامع تغییر اقلیم خوزستان 

را تدوین کند
استاندار خوزستان خواستار تدوین طرح مدیریت جامع تغییر 

اقلیم  خوزستان توسط دانشگاه شهید چمران اهواز شد.

دکتر شــــــریعتی در دیدار با دکتر برومند معاون پژوهش و 

فناوري و دکتــر نظــرپور معاون مالــی و اداري وزارت علوم، 

تحقیقات و فناوري عنوان کرد: دانشگاه م یتواند در بخ شهاي 

پژوهشی و تحقیقاتی به مسئولان استانی کمک کند.

همچنین در این نشــســت معاونین وزیر علوم نیز بر آمادگی 

اعضاي هیئ تعلمی دانشگاه شهید چمران اهواز براي کمک به 

مجموعه مدیریتی استان در پی سی لهاي اخیر، تأکید کردند.

گفتنی است در این نشست دکتر خواجه رئیس دانشگاه شهید 

چمران اهواز، دکتر صـفای یمقدم دبیر شــبک هي ملی جامعه و 

دانشگاه استان، دکتر نیسی مدیرکل دفتر حمایت و پشتیبانی 

امور پژوهش و فناوري وزارت علوم و معاونین دانشــگاه شهید 

چمران اهواز حضور داشتند.

همچنین پی شازاین نشــســـت نیز جلســـه ه ماندیشـــی 

دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسـئولیت اجتماعی 

دانشگاه با حضور دکتر حسـی نزاده معاون سیاسی و اجتماعی 

استانداري خوزستان در دانشگاه برگزار شد.

اـي هیئت علمی دانشـک دهي مهندسی علوم آب دانشـگاه شهید  اعض

چمران اهواز در نشـــســـت کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و 

اـر مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در  دانشــگاه با اشاره به انتشـ

جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی مانند شکســته شدن 

سد کرخه، ب یمورد است و نیازي نیست نگران چنین موضوعی باشیم.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه شهید چمران اهواز، نشسـت کمیته 

اـي هیات علمی  فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه با حضور اعض

دانشکده علوم آب، در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد. 

دکتر مهدي قمشـی، رییس دانشـکده مهندسی علوم آب دانشــگاه 

شهید چمران اهواز در این نشـســت درباره موضوع وضعیت سدها و 

رودخان ههاي استان، گفت: در حال حاضر وضـعیت دز، کرخه و کارون 

پایدار اسـت. خروجی سـد کرخه ه ماکنون 1800 مترمکعب بر ثانیه 

است و این در حالی است که در روزهاي گذشـته خروجی به 2500 

مترمکعب بر ثانیه نیز رسـیده بود. ورودي آب به این ســد نیز 1500 

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلا پایدار است.

وي افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین 

ورودي و خروجی، عدم توازن برقرار اســت و با وجود آنکه ورودي به 

سد، 1500 مترمکعب اسـت، خروجی 1800 اسـت تا مقداري از آب 

پشـت سد تخلیه شود و آماده بارندگ یهاي پیش رو باشیم. در نتیجه 

از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم.

قمشـــی تصــــریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز 1500 

مترمکعب بر ثانیه و خروجی ســد گتوند نیز 900 مترمکعب بر ثانیه 

است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت اسـت. این در حالی اسـت که 

خروجی سـد دز به 3500 مترمکعب بر ثانیه نیز رسـیده بود و اکنون 

کاهش یافته است.

وي در مورد وضـعیت رودخان ه ي کارون، گفت: در حال حاضــر دبی 

رودخان هکارون، 3200 مترمکعب بر ثانیه اسـت؛ ورودي رودخانه از دز، 

1500 مترمکعب و از گتوند، 900 مترمکعب اســت که جمع این دو، 

2400 مترمکعب م یشـود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهاي 

گذشته مقدار زیادي آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده اسـت، 

این میزان آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه وارد م یشـود و به 

همین دلیل دبی رودخان هکارون در اهواز تا دوشـــنبه آینده به همین 

نگرانی در مورد شکســـتن سد کرخه، 

ب یمعنی است/ کارون ثابت م یماند
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مقدار 3200 ثابت م یماند.

رییس دانشـک دهي مهندسی علوم آب دانشـگاه شهید چمران اهواز با 

اشاره به پی شبینی وقوع بارندگی در حوض ههاي دز، کرخه و کارون در 

ابتداي هفته آینده، گفت: پی شبینی شـده اسـت که حدود 60 تا 70 

 ـههاي آبریز به وقوع بپیوندد که البته  میل یمتر بارندگی در این حوضــ

باید دید پی شبین یها تا چه حد به وقوع م یپیوندد. پی شبین یها بسـیار 

متغیرند و باید به پایان هفته نزدی کتر شویم تا بتوان دقی قتر صـحبت 

کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق مرکزي کشــــور تغییر 

مسیر دهد.

وي ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودي ســدها را افزایش م یدهد. 

در حال حاضــــر در دز و کارون، در مجموع 800 میلیون مترمکعب 

ی وجود دارد و با توجه به تخلی هاي که ه ماکنون در حال  ظـرفیت خالـ

انجام است، این ظرفیت تا پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد 

 ـههاي دز و کارون نیز به  رسـید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوض

وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجـی 

وجود دارد و وضـعیت رودخان هي کارون در اهواز تغییري نخواهد کرد. 

در حوزه دز نیز در صـــورت تحقق بارندگ یها و افزایش دبی، منطقه 

شعیبیه مجدد تحت تاثیر قرار م یگیرد.

قمشـــــی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه  يکارون به 

همین میزان فعلی ثابت م یماند و در صــورتی که بارندگی رخ ندهد،  

میزان آب رودخانه سانت یمتري کاهش م ییابد.

وي در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت 

خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودي به سدهاي سیمره و کرخه 

وجود دارد، مســتقیم تخلیه م یشود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع 

در مخزن سد نیز اندك است. براي کنترل وضـعیت کرخه، ضـرورت 

دارد در مســــیر سد کرخه، از ظرفی تهاي موجود در سد سیمره به 

منظور کنترل بار شهاي محتمل، استفاده شود.

دکتر محمود کاشف یپور، عضو هیئت علمی دانشک دهي مهندسی علوم 

آب دانشــگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشــســـت اظهار کرد: 

سدسازي و فرآیند عملکرد سـدها، مقوله پیچی دهاي اسـت و نم یتوان 

ب هسادگی آن را تحلیل و بررسی کرد. اینگونه نیســـــت که مثلا اگر 

جریان ورودي آب به 

سـدي افزایش یافت، 

بگوییم اکـنون ممکن 

است سد بشکند! 

وي با اشاره به شرایط 

فعلی ســــد کرخه، 

افزود: بنده این سد را 

بارها بازدید کـر دهام و 

اـخت آن  در زمان سـ

نیز حضــور داشت هام. 

اعتقاد راسـخ دارم که 

مشــــکلی براي سد 

کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی براي موضوعی مانند شکسـتن سد، 

ب یمورد اســت؛ ولی ممکن اســت در صـــورت تداوم بارندگ یها در 

بالادست، دبی خروجی از این سد افزایش یابد.

کاشف یپور تصــریح کرد: سدهاي موجود در حوض هکارون، حدود یک 

 ـه نگران افزایش  میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این حوض

دبی نیســـــتیم؛ در حوض ه دز نیز با وجود آ نکه دبی خروجی از سد 

کاهش داشته، ولی در پایی ندست محسوس نبوده و علت آن است که 

دش تها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشــت پیدا م یکند تا 

تخلیه شود. با توجه به بارندگی پی شبینی شـده براي هفته آینده، این 

احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه اندکی بیشتر شود.

عضـو هیئت علمی دانشــک دهي مهندسی علوم آب دانشــگاه شهید 

چمران اهواز در خصـوص آبگرفتگی در برخی بخ شهاي اهواز، گفت: 

کانالی به نام توانا وجود دارد که براي انتقال کارون به کرخه ایجاد شده 

بود و این احتمال وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش 

دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شــود؛ با این وجود شــرایط 

رودخانه کارون، باثبات است.
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معاون پژوهشی و فناوري دانشـگاه خبر 

داد؛

کنفرانس مدیریت ســـی لهاي اخیر در 

دانشــــگاه شهید چمران اهواز برگزار 

م یشود

معاون پژوهش و فناوري دانشــــگاه شهید چمران اهواز از برگزاري 

کنفرانس مدیریت سی لهاي اخیر در دانشـــگاه شهید چمران اهواز 

خبر داد و گفت: در این کنفرانس به دنبال ارائه مقالات و سخنرانی از 

سوي کسانی هستیم که درگیر مسائل مرتبط با سیل بود هاند.

دکتر علی حقیقی در نشسـت بررسی جایگاه و وظایف دانشـگاهیان 

در سیل اخیر، اظهار کرد: دکتر برومند معاون پژوهشـی وزارت علوم، 

تحقیقات و فناوري در سفر به اهواز و برگزاري نشـسـت با اعضــاي 

هیئ ت علمی در خصـــوص حمایت از پروژ ههاي تحقیقاتی در حوزه 

سی لهاي اخیر اعلام آمادگی کردند؛ در غیر این صورت نیز دانشـگاه 

حمای تهاي مالی لازم را خواهد داشت.

وي با اشاره به اینکه دانشــــــگاه درصدد است که در پنج زمین هي 

کارهاي پژوهشــی مرتبط با سی لهاي اخیر را انجام دهد، بیان کرد:  

پروژه اول در مسئل هي گزارش سیل و بررسی علل ایجاد سیل از ابتدا 

تاکنون است؛ در استان خوزسـتان لازم اسـت سـندي جامع درباره 

سیل اخیر تهیه شود و بررسی شـود که سـازما نها در جریان سـیل 

باید به چه شکلی عمل م یکردند و دستگا هها و دانشـگاه و متولیان تا 

چه میزان براي کاهش خطرات به مجموعه استانداري مشــــاورت 

داد هاند.

معاون پژوهشـی و فناوري دانشــگاه شهید چمران اهواز، عنوان کرد: 

سیل استان خوزستان عارض هاي مزمن و عواقب آن بسـیار گســترده 

است و ب یشک پس از فروکش کردن این جریان مشـکلات آن فراوان  

خواهد بود و ب یشک گزارشی که از دانشگاه شهید چمران اهواز درباره 

مسائل مرتبط با سیل بیرون خواهد آمد م یتواند کامل و جامع باشد.

حقیقی، گفت: پروژه دوم، مســـــــئله مدیریت بحران است و باید 

دســتورالعم لهایی وجود داشـــته باشـــد که در زمان بروز چنین 

مشکلاتی بتوان امور را ب هخوبی مدیریت کرد.

وي، افزود: پروژه سوم، مدیریت تغییر اقلیم استان خوزسـتان اسـت 

که استاندار خوزستان نیز در نشست با اعضاي هیئ ت علمی دانشـگاه 

بر انجام این پروژه تأکید داشتند. 

معاون پژوهشی و فناوري دانشگاه شهید چمران اهواز، ادامه داد: پروژه 

اـورزي، زیرساخ تهاي  چهارم، مرمت، احیا و بازسازي زمی نهاي کشـ

اـورزي که  شهري و روستایی و منازل مردم است. قطعاً زمی نهاي کش

زیر این میزان گل رفته خسارات بسـیاري دیده و نیاز است براي احیا 

این مسائل پروپوزا لهایی تهیه شود.

حقیقی، بیان کرد: پروژه پنجم، مســـــئل هي ساماندهی آبراه ههاي 

استان و احیا سیلا ببرها است؛ ب هصورت طبیعی رودخان ههاي استان 

خوزسـتان سـیلا ببر دارند و از سـا لهاي گذشـته که چیزي به نام 

مهندسـی رودخانه وجود نداشـت. این ســیلا ببرها را روســتاییان 

ساختند که ک مکم خصـــــوصاً در سا لهاي اخیر تغییر یافت هاند. در 

سـازمان آب و برق خوزسـتان این مطالعات انجا مشـده اسـت؛ اما به 

بازنگري نیاز دارد و دانشگاه آمادگی بازنگري این مطالعات را دارد.

وي، اضافه کرد: همچنین سامان هاي در سایت دانشـگاه شهید چمران 

اهواز ایجادشده است تا افرادي که در زمین هي سـی لهاي اخیر داراي 

تجربه هسـتند، نظرات و دیدگا ههاي خود را در تمامی حوز هها عنوان 

کنند تا پس از جم عبند يهاي لازم اعلام شـــود که جامعه دربار هي 

سی لهاي اخیر چه نظراتی دارد.

دکتر صفای یمقدم دبیر شبک هي ملی جامعه و دانشــــگاه نیز در این 

نشـسـت گفت: یکی از محورهاي فعالی تهاي دانشـگاه باید مسـائل 

مرتبط با ســیل باشـــد. وي همچنین بر انجام کارهاي تحقیقاتی و 

پژوهشـی در حوزه سی لهاي اخیر در دانشــگاه شهید چمران اهواز 

تأکید کرد.

دکتر الها مپور دیگر عضو هیئ ت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز 

گفت: پنج محور ارائ هشده در خصوص برنام ههاي دانشگاه بسیار مهم 
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اسـت و م یتوان در مقول هي پیامدهاي اجتماعی و روانی ســی لهاي 

اخیر نیز کارکرد.

وي بر مســـــتندسازي حوادث اخیر تأکید کرد و گفت: م یتوان با 

استفاده از انجم نهاي علمی دانشگاه تمامی مسـتندات و تجربیات را 

جم عآوري کرد.

دکتر گلاب یزاده عضـو هیئ ت علمی دانشــکد هي مهندسی علوم آب 

دانشـگاه شهید چمران اهواز نیز براي همکاري در محورهاي پن جگانه 

تحقیقاتی سی لهاي اخیر، از سوي اعضاي هیئ تعلمی این دانشکده، 

اعلام آمادگی کرد.

دکتر حیدري شیرازي رئیس دانشـکد هي مهندسی دانشـگاه شهید 

چمران اهواز نیز از برگزاري نشــســ تهایی در این دانشـــکده در 

خصوص سی لهاي اخیر، گفت: اعضاي هیئ ت علمی این دانشـکده از 

روزهاي نخســـــت بحران تلاش کردند که همفکر يهاي لازم را با 

مسئولان داشته باشند.

وي، گفت: در محورهاي پن جگانه پژوهشی ارائ هشده نیز آمادگی لازم 

براي همکاري را داریم و این ظرفیت در دانشکده وجود دارد.

دکتر هوشمند معاون فرهنگی و اجتماعی دانشـــگاه شهید چمران 

اهواز نیز بر ضرورت انجام کارهاي پژوهشـی در دانشــگاه، گفت: در 

جریان سی لهاي اخیر باید به مســائل اجتماعی و اقتصــادي توجه 

شود. وي افزود: اعضاي هیئ ت علمی دانشگاه در حوزه جامع هشناسی 

باید به این مسـئله واردشده و بتوانند مسـائل مختلف را مورد بررسی 

قرار دهد. توجه ب هتمامی حوز ههاي علمی دانشـگاه در مســئله سیل 

اخیر مهم است.

دکتر اما نالهی عضــــو هیئ ت علمی دانشــــکد هي علوم تربیتی و 

روا نشناسی دانشــگاه شهید چمران اهواز نیز از حضـــور گرو ههاي 

روا نشناختی در اردوگا ههاي استقرار سی لزدگان، گفت: اعضـــــاي 

هیئ ت علمی در حوزه مدیریت و علوم تربیتی نیاز اســت ب هصــورت 

خاص به مسئله سی لهاي اخیر وارد شوند.

وي بیان کرد: مســئله تنها تخریب خان هها و زمی نهاي کشــاورزي 

نیسـت، بلکه مســائل مرتبط با مردم سی لزده از اهمیت بیشــتري 

برخوردار است.

دکتر قمشـی، رئیس دانشـکده مهندسی علوم آب دانشــگاه شهید 

چمران اهواز نیز گفت: این دانشکده از ابتدا به مسـئله بحرا نها ورود 

کرد و پس از صحب تهاي انجا مشده و نشـســ تهایی که برگزار شد 

موضوعاتی تعریف شد و نهُ پروژه اسـتخرا جشـده اسـت و با اسـتاندار 

خوزسـتان و مدیرعامل سـازمان آب و برق خوزســتان نیز مطرح و 

مورد استقبال نیز قرارگرفته است.

وي، بیان کرد: تاکنو ن15 بازدید میدانی و شش نشست تخصصـی را  

اعضـــاي هیئ ت علمی دانشـــکده برگزار کرده اند. روزانه گرو ههاي 

تحقیقاتی دانشـــکده از مناطق سی لزده بازدید م یکنند و نتایج کار 

ب هزودي اعلام م یشود.

دکتر علوي زارع دیگر عضو هیئ ت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز 

نیز بیان کرد: دانشـکده مهندسی نیز نشــســ تهایی در بخ شهاي 

مختلف بررسی مســائل مرتبط باسی لهاي اخیر برگزار کرده است و 

م یتوان در حوزه را ههاي استان، زیرساخ تها و... کارهاي را انجام داد.

در دانشگاه شهید چمران اهواز؛

کارگاه مداخلات روا نشــناختی براي 

اعزام به مناطق ســی لزده اســـتان 

تشکیل شد

عضـــو هیئت علمی دانشــــکد هي علوم تربیتی و روان شناسی 

دانشــــگاه شهید چمران اهواز از تشـــــکیل کارگاه مداخلات 

روا نشــناختی براي ارایه خدمات به ســـی لزدگان در اســـتان 

خوزستان، خبر داد.

دکتر عباس اما نالهی در این باره بیان کرد: این کارگـروه پس از 

انتشـــار فراخوان آن از سوي مرکز علوم رفتاري دانشــــگاه با 

همکاري انجمن مشاوره ایران تشکیل شده است.

وي، افزود: اعضاي کارگروه مداخلات روا نشناختی را روان شناسان 

و مشاوران استان خوزستان که آمادگی خود را براي اعزام به مناطق 

سی لزده اعلام داشته اند، تشکیل می دهند.

مسـئول تشـکیل کارگره مداخلات روان شناختی براي اعزام به 

مناطق سـی لزده اســتان، ادامه داد: اعزام این افراد با هماهنگی 
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مســــئولان استان و ستاد مدیریت بحران خوزستان به مناطق 

مشخص شده، انجام می شود.

اما نالهی، تصــریح کرد: تلاش شد در این کارگروه بیشـــتر از 

دانش آموختگان دانشگاه استفاده شود که تجربیات بیشتري در 

امر مشـاوره داشته باشند و اگر لازم باشد از کمک دانشــجویان 

نیز استفاده خواهیم کرد.

وي، اظهار کرد: اگـر بتوانیم این طـرح را به خوبـی اجـرا کنیم، 

گروه مدیریت بحران را به صورت هســـته و دایم در مرکز علوم 

رفتاري دانشـگاه تشــکیل خواهیم داد و  تلاش خواهیم کرد با 

آموزش هاي مداوم افراد را براي اتفاقاتی و حوادث غیـرمتـرقبه 

آماده کنیم.

گفتنی است جامع هي دانشـــگاهی شهید چمران اهواز همراه با 

سایر مردم با تشکیل ستاد مدیریت بحران به جم عآوري نیازهاي 

مناطق سی لزده استان پرداخته است و از این رو افراد می توانند 

کم کهاي نقدي خود را به شماره حســــاب 6019076243 ، 

سـریال مجازي 5859837004629685 با عنوان سـتاد کمک 

به سی لزدگان بانک تجارت دانشــگاه شهید چمران اهواز به نام 

دکتر نقر هآبادي و دکتر مرعشی واریز نمایند.

همچنین کم کهاي غیر نقدي دانشــگاهیان نیز در دانشــکده 

علوم، جم عآوري م یشود.

دکتر محمود شــــــفاعی 

بجستان، عضو هیئت علمی 

و استاد گروه سـاز ههاي آبی 

دانشــکد هي مهندسی علوم 

آب دانشــگاه شهید چمران 

در یادداشـتی شـرایط سـد 

کرخه و سیلاب پایی ندست 

را تشریح کرد.

در یادداشت دکتر بجسـتان 

آمده است:

تغییر آب و هوایی در منطقه خاورمیانه منجر به بار شهاي نســـبتا 

خوبی از اوایل سال آبی 1398-1397 در ایران عزیز شده اسـت که 

در اواخر اسفندماه و اوایل بهار، شدت بار شها ب هخصـوص در نواحی 

زاگرس بسیار زیاد بوده است. با توجه به خشـکسـال یهاي متمادي 

ســا لهاي قبل و عدم امکان پی شبین یهاي بارش درازمدت با دقت 

قابل قبول و طبق برنامه مدیریت منابع آب، بدیهی است که مخازن 

سدهاي خوزستان در اویل زمســتان تقریباً(80-70 حجم مخازن) 

باید پر شده باشند. چنین روی هاي به دلیل ذخیر هسـازي براي ایران 

که بیشـــترین بار شها را در ما ههاي آبان تا فروردین دارد، معمول 

بوده است.

از اواسط بهم نماه، پی شبینی بارش سـنگین باران در هفت ههاي بعد 

منجر به این شد که بخشــی از مخازن سدها به تدریج تخلیه شود، 

یادداشتی از دکتر شفاعی بجستان/ کرخه و در سهایی که باید از آن آموخت

ولی باز هم تصــمیم 

به تخلیه بیشـــــتر 

حجم مخـــــزن با 

ریسک بسیار زیادي 

همراه بود؛ چون عدم 

قطعــیت بار شهاي 

آتی ب هخصــوص در 

حوضه کرخه بسـیار 

زیاد بود.

با نزدیک شـــدن به 

اواخر اســـفند ماه و 

پی شبینی دقی قتر بار شهاي سنگین در زاگرس، باز هم دریچ ههاي 

سدها باز شد. در سـد کرخه، رهاسـازي با 400 متر مکعب در ثانیه 

شروع شد که به دلیل وقوع خشـکسـال یهاي طولانی مدت سالیان 

گذشته و تغییر شـدید مورفولوژي روخانه (که منجر به کاهش ابعاد 

شده بود) و تصرف اراضی حریم و حتی بستر رودخانه، مشـکلاتی را 

براي اراضی کشاورزي ایجاد کرد.

با پی شبینی وقوع موج دیگري از بار شهاي ســـــهمگین در اوایل 

فروردین، دریچ ههاي سـد کرخه به تدریج باز شـد و ه مزمان اجازه 

داده شد تا حجم بیشــــتري از آورد رودخانه در مخزن سد ذخیره 

شود. در این جبهه از بار شها، میزان حجم ورودي به سد بسیار زیاد 

بود، ب هطوري که باعث شد تا رکورد 60 ساله آورد رودخانه در سـال 

آبی 97-98 (در حال یکه هنوز 6 ماه از این سـال آبی باقی اســت) 
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شکسته شود و به حجم نزدیک به 9 میلیارد مترمکعب برسد. مقدار 

حداکثر دبی ورودي در این مرحله به عدد بیش از 8200 مترمکعب 

بر ثانیه رسید که بر اسـاس نظر کارشـناسـان هیدرولوژي، این دبی 

معادل دبی است که احتمال وقوع آن هر هزار سال ی کبار است.

خوشــبختانه با پی شبین یهاي خوبی که از قبل انجام شــده بود و 

رهاسازي، توانستند سیلاب ورودي را در مخزن سد تسکین دهند و 

خروجی را به تدریج افزایش و به حداکثر 2500 متر مکعب بر ثانیه 

برسـانند. در حال حاضـر حجم مخزن بیش از 6 میلیارد مترمکعب 

آب ذخیره دارد که در تاریخ سـد کرخه ب یسـابقه اسـت. پی شبینی 

اراضــی و شــهرهایی که در چنین دبی خروجی مواجه با ســـیل 

خواهند شد توسط کارشناسان انجام و موضوع به سـتادهاي بحران 

استان و شهرستا نها ابلا غ شد و از این رو، روستاییان فرصـت تخلیه 

منازل و ترك روسـتاها را داشــتند. هرچند که براي روســتاییان و 

کشـاورزان بسـیار سخت است تا اراضی کشــاورزي خود را که باید 

ب هزودي برداشت م یکردند از دست بدهند و یا خیلی سخ تتر است 

که مجبور به ترك خانه و کاشانه خود شـوند، ولی حفظ جان آنها از 

همه مه متر است.

خوشبختانه در این سیلاب تلفات جانی گزارش نشــده است و این 

نشـان از مدیریت خوب در بحث کنترل سیل بوده است. نکته مهم 

دیگر که باید اشاره شود این است که سـیلا بهاي ورودي به کرخه 

به صـورت پی در پی رخ م یدهد. بدین معنی که آورد پیک ســیل 

قبلی تمام نشـده، پیک سیل دیگري، شاید بزر گتر وارد شده است. 

تصـور کنید در سیل گلسـتان تنها یک واقعه بارش البته سهمگین 

منجر به این همه خسـارت و تلفات جانی شد، ولی مدیریت مناسب 

مخزن در سیل اخیر کرخه با آوردهاي بسیار بزر گتر و وقایع پیاپی 

منجر به خسارت مالی خیلی کمتر از سیل گلستان شده است.  

حالا سوا لهاي مختلفی که توسـط تعداد زیادي از ه موطنان مطرح 

م یشود این است که چرا سد کرخه خالی و یا نیمه پر نبوده تا بتوان 

سی لهاي مخرب را تسکین داد؟ براي پاسخ به این سوال ابتدا توجه 

شما را به این نکته جلب م یکنم که اولویت احداث سدهاي مخزنی 

در مناطقی مثل خوزستان، ذخیره آب براي استفاده در فصـــــول 

خشـک سال هسـت و در درجه بعد براي کنترل سیلاب. این بدان 

معنی است که بهر هبرداران سـدها اجازه ندارند براي کنترل سـیلی 

که ممکن اسـت اتفاق افتد، مخزن سـد را آ نهم در زمان منتهی به 

فصـــل خشــــک خالی نگه دارند، چرا که وقوع پدید ههاي جوي 

همچون بارش و متعاقب آن ســــــیل، داراي عدم قطعیت زیادي 

هستند. مسلما اگر م یشد پی شبین یهاي هواشناسی را با دقت قابل 

قبولی از ما هها قبل داشت حتما کارشناسان بهر هبرداري سـد حجم 

ـی وقوع  زیادي از مخــزن را از ما هها قبل تخلیه مــ یکــردند؛ ولـ

پدید ههاي هواشناسی با دقت قابل قبول شاید زودتر از دو هفته قبل 

از واقعه نباشد. همچنین عل یرغم همه مد لهاي پیشرفته، نم یتوان 

تخمین دقیقی از میزان بارش و توزیع مکانی بارش داشت.

پایین دست سد کرخه سرمای هگذار يهاي عظیمی براي آماد هسازي 

اراضی به منظور کشاورزي انجام شده است. بخش عمده محصولات 

کشاورزي در همین اراضی تهیه م یشود و اشتغال تقریبا تمام مردم 

از طریق کشـــــاورزي است. علاوه بر اینکه دیگر اهداف سدسازي 

تامین انرژي برق آبی است. برقی که بیشـــترین مصــــرف آن در 

تابستان در همین استان خوزستان است. با توجه به موارد فوق هیچ 

کارشناسی این ریســـک بزرگ را نم یکند که مخزن را تخلیه کند 

براي اینکه ممکن است سیل بزرگی بیاید که در صـورت عدم وقوع، 

با کم آبی شدید اراضی پایین دست و کمبود برق مواجه شوند. 

نکته دیگري که ذهن تعدادي از ه موطنان را مشــــغول کرده این 

اسـت که پس بود و نبود سـد کرخه براي سـیل چه فایده داشـت؟ 

براي پاسخ این سـوال توجه خواننده را به ارقامی که ذکر شـد جلب 

م یکنم. اگر ســد کرخه نبود و تنظیم جریان مدیریت نم یشـــد، 

دومین ســــیل (دهه اول فروردین 98) با حداکثر دبی 8200 متر 

مکعب بر ثانیه یعنی بیش از سه برابر حداکثر دبی رها شـده کنونی 

(که تقریبا همه روستاهاي حاشیه رودخانه تخلیه شـد هاند و زیر آب 

هستند) در بسـتر رودخانه جریان م ییافت و تصـور کنید این پیک 

ســیل علاوه بر تخریب و گرفتن جان و مال هزاران روســـتایی در 

عرض کمتر از پنج روز به شــهرهاي بزرگی چون ســوســـنگرد، 

حمیدیه و بســـــتان م یرسید و منجر به نابودي تمام این شهرها 

م یشد. از طرف دیگر آورد رسوب رودخان هها معمولا به توان دو دبی 

بسـتگی دارد که همین پیک سیلاب بیش از 64 میلیون تن رسوب 

با خودش حمل م یکرد و تقریبا تمام روســــتاها و شـــــهرهاي 

پایی ندســت، زیر تلی از رســـوب مدفون بودند و امکان فرار مردم 

روستاها و حتی شهرهاي مختلف فراهم نبود.

در چنین شرایطی، خسارات جانی بسیار گسـترده و زیان وارد شده 

به تاسیســات زیربنایی و ساختما نهاي مســکونی بســیار زیاد و 

غیرقابل تصــور بود. سالیان طولانی باید سپري م یشد تا بتوان آلام 

این فاجعه را فراموش کرد و هزین ههاي زیادي صــرف تنها لایروبی 

رسوبات ب هجامانده و اصلاح ویران یها کرد.
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و اما در سهایی که از این ســـیل باید بیاموزیم تا در آینده ای نگونه 

حوادث تکرار نشود چه م یتوانند باشد؟ به نظر من راهکار استفاده از 

مجراي طبیعی رودخانه براي انتقال بخش بزرگی از سیل همیشه با 

بحرا نهاي اجتماعی و خسارت زیاد همراه است. اینکه بیاییم مسیر 

رودخانه را لایروبی کنیم، راهکاري براي کنترل ســـی لهاي بزرگ 

نیســت. لایروبی رودخانه علاوه بر هزینه بســیار سنگین (به دلیل 

اینکه اراضی اطراف باید تملک شوند) بسیار طولانی است و امکانات 

گســـــــترد هاي لازم دارد. همچنین تنها با رودخانه کرخه مواجه 

نیســـتیم، بیش از1000 کیلومتر رودخانه در استان خوزستان در 

پایین دست سـدها قرار دارند که باید لایروبی شـوند و اولین سـوال 

اساسـی در بحث لایروبی این اسـت که ابعاد اصـلاح شـده رودخانه 

چقدر باشـد؟ معمولا رودخان هها ب هطور طبیعی در طی چند ســال 

ابعاد آنها بر اساس دبی مورفولوژي یا سیل با دوره بازگشـــت کم و 

بیش دو ساله تنظیم م یشوند. چنین ابعادي نم یتواند سیل 2500 

متر مکعب را تخلیه کند و براي چنین ســــــیلی باید ابعاد خیلی 

بزر گتر مثلا با دبی با دوره بازگشت 25 ساله اجرا شود. خوب اگر با 

هزینه زیاد این ابعاد اجرا شوند در طی این 25 سـال ابعاد بر اسـاس 

دبی مورفولوژي شـکل خواهند گرفت و در نتیجه بعد از 25 ســال 

ابعاد جدید ظرفیت عبور سیل فوق را نخواهد داشت.

تجربه سا لهاي گذشته هم نشـــان داده که حفظ حریم رودخانه 

تقریبا غیرممکن است و دخل و تصــــــــر فهاي زیادي صورت 

م یگیرد. ب هخصـوص در مناطق خشـک و نیم هخشـک که ممکن 

است چندین سال با خشــکســـالی مواجه باشیم. پس باید چکار 

کرد؟ مسلماً من در اینجا نم یخواهم از راهکارهاي کلاسیک نظیر 

مرت عداري، آبخیزداري و سـدسـازي در بالادسـت ســد کرخه نام 

ببرم، هرچند همه این راهکارها مناســـــــب و باعث تاخیر پیک 

سیلاب ورودي به سد م یشوند؛ ولی بعضــا بســـیار وق تگیر، پر 

هزینه و یا بعضـــا با درصد کمی م یتوانند به کاهش پیک سیلاب 

کمک کنند. من فرض مـ یکنم هم هي این راهکارها کم و بیش در 

بالادســت انجام شــده، ولی بازهم با رهاســـازي دبی بزر گتر از 

 ـهي  ظرفیت عبوري رودخانه مواجه شده باشـیم یا بارش در حوض

میانی منجر به سیل شود. را هکار پیشـــــنهادي استفاده از شبکه 

کانا لهاي جداگانه براي عبور ایمن سـیل به هور اســت. با مطالعه 

دقی قتري م یتوان چنین شبک هاي را طوري طراحی کرد که بتوان 

از کانا لهاي موجود زهکشــی، پســت یهاي موجود در اراضی و یا 

احداث کانا لهاي خاکی جدید بهره برد.

بدیهی اســـت حجم زیادي از طریق این شـــبکه را در زما نهاي 

ضروري م یتوان تخلیه کرد، بدون اینکه روستاها و اراضی کشاورزان 

را تهدید کند. در صورت وجود چنین شبکه مســـتقلی براي عبور 

سیل در همین واقعه اخیر م یشد دبی مشخصی را از اوایل اسفند و 

یا حتی زودتر رها کرد بدون اینکه دغدغه ایجاد خسارت به شهرها و 

کشــاورزان را داشت و یا با ممانعت حاکمان سیاسی، مردم شهرها، 

کشــــــــــاورزان و روستاییان مواجه بود. این رویه یعنی احداث 

گذرگا ههاي ســیلابی در قدیم براي حفاظت شــهر اهواز در مقابل 

سـیل ب هکار گرفته شـده اسـت. وجود انهاري چون ماله (بالادسـت 

اهواز) و بحره (پائین دســت اهواز) که حفاري شـــد هاند به همین 

منظور بوده است. لذا براي ایم نسازي شهرها، روستاها و اراضی زیر 

سد کرخه پیشــنهاد م یشود تا مســـئولان مطالعات جامعی براي 

پی شبینی مســیرهاي شبکه کانا لهاي زهکشــی براي عبور ایمن 

سیل را در دستور کار خود قرار دهند.

این یادداشت در تاریخ 1398/1/18 نوشته شده است که در صورت 

تداوم بار شها در بالادست سد کرخه، امکان رهاسازي از مســــیر 

رودخانه کرخه تا دبی 4000 مترمکعب بر ثانیه پی شبینی شــــده 

است که در این صورت حجم خراب یها بسیار گسترد هتر خواهد بود)

اطلاعیـ هي ســتاد کم کرســـانی به 

سی لزدگان دانشگاه شهید چمران اهواز
ستاد کم کرسانی به سی لزدگان دانشـــگاه شهید چمران اهواز در 

اطلاعی هاي آمادگی هم هجانبه این دانشــــگاه را براي کمک به هم 

استان یهاي سی لزده پس از پایان بحران سیل و براي پیشـگیري از 

اتفاقات تلخ پی شآمده در آینده اعلام کرد.

در متن این اطلاعیه آمده است:

خوزستان سا لهاست که با مصائب متعدد و مسـتمر روبروست. هنوز 

22



زخ مهاي ناشـــــی  از دوران جنگ تحمیلی  التیام نیافته بود که از 

اواسط ده هي 80 تاکنون گرفتار ریز گردهاي داخلی و خارجی شد. 

 سپس سیل فروردین 95 هم هي دارایی کشاورزان شمال و غربش را 

به تاراج برد و به وعد هي جبران خسار تها هم عمل نشد. 

در تمام تابستان گرم و طولانی 97 نیز در اثر آت شسوزي در نیزارهاي 

هورالعظیم، مردم تنفس دود را با ری ههاي پر از گردوغبار نیـز امتحان 

کردند. 

با بارش رحمت الهی در پاییز و زمستان 97 امید م یرفت شرایط این 

استان و شرایط کشـــــــاورزان و دامدارانش بهبود یابد، اما سیلاب 

سهمگین و ب یسابق هي فروردین 98 اسـتان لرسـتان، شـمال و غرب 

خوزستان را در امواج سهمگین خود غرق نمود و ویرانی بســــیاري 

برجاي گذاشت.

 این غم نامه که هنوز در آغاز آن هســـتیم تاکنون دارایی ی کعمر و 

دسترنج سالان هي بیش از نیم میلیون کشــــاورز و دامدار لرستانی و 

خوزســـــتانی را نابود کرده و بیش از 300 هزار نفر مجبور به ترك 

خان ههاي خود شد هاند. 

حجم خســار تها به حدي است که کم کهاي مردمی و بودج ههاي 

ناچیز دولتی ب ههی چوجه نم یتواند پاسخگوي آن باشد؛ و صحبت از 5 

میلیون تومان کمک بلاعوض و 50 میلیون تســهیلات ک مبهره براي 

جبران این حجم ویرانی، با واقعیت زندگی مردم در شرایط اقتصـادي 

حاضر فاصل هها دارد.

لازم به ذکر اســــت خوزســـــتان با تولید بیش از 16 میلیون تن 

محصولات کشاورزي رتب هي اول تولید محصولات کشـاورزي را دارد. 

تقریباً نیمی از محصـولات کشــاورزي در مناطقی تولید م یشود که 

ه ماکنون سـیلابی به ارتفاع یک تا دو متر در آ نها جریان دارد و بیم 

آن م یرود که بدقولی (مانند آنچه در سـیل ســال 95 اتفاق افتاد) و 

عدم جبران خسارت کشاورزان، علاوه بر ایجاد مسـائل حاد اجتماعی 

و امنیتی در استان، امنیت غذایی ایران اسـلامی را نیز با خطر جدي 

مواجه کند.

انتظار داریم مسئولان ارشد نظام و دولت با تخصیص فوري اعتبارات 

لازم از محل منابع قابل حصول (ب هخصـوص صندوق توسع هي ملی) 

خســـار تهاي کشـــاورزان و دامداران سی لزده ب هصورت بلاعوض 

ب هگون هاي تأمین کنند که این عزیزان بتوانند حداقل به ســـــــطح 

معیشت قبل از وقوع سیل برسند.

ما دانشـگاهیان دانشـگاه شهید چمران اهواز با برگزاري نشـســتی، 

ب همنظور مشارکت دانشگاهیان در کاهش مشکلات این بحران، ستاد 

ویژه دانشــگاهیان را جهت هماهنگی با مســئولین ذ يربط انتخاب 

نموده و آماده هســــتیم ضمن همراهی هم هجانبه باهم استان یهاي 

سی لزده پس از پایان بحران سیل، براي بررسی «علت وقوع سـیل»، 

«تبعات آن» و «چگونگی مدیریت این بحران» به جهت پیشگیري از 

اتفاقات تلخ پی شآمده در آینده در شــــــــاخ ههاي مختلف علمی 

تحقیقات لازم را انجام دهیم.

اعزام دانشــجویان دانشــگاه شهید 

چمران اهواز براي کم کرســــانی به 

سی لزدگان حمیدیه

گروهی از دانشجویان پسر عضو کانو نهاي فرهنگی، انجم نهاي 

علمی دانشجویی، تشـک لهاي اسلامی و دیگر علاق همندان براي 

کم کرسـانی به سـی لزدگان، به شـهرســتان حمیدیه عزیمت 

کردند.

این دانشـجویان با هماهنگی و اعلام نیاز سازمان هلال احمر و با 

ساماندهی معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه عازم شهرستان 

حمیدیه شدند.

لازم به ذکر است، این دانشــــــجویان به منظور کمک به ستاد 

پشتیبانی هلال احمر براي تخلیه، بسـت هبندي، بارگیري و توزیع 

کم کهاي غیر نقدي در بین سی لزدگان که بخشــــی از آنها از 

سوي دانشگاهیان این دانشگاه جم عآوري شده بود، اعزام شدند.
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بازدید اعضاي هیئ ت علمی دانشـکده 

مهندسـی علوم آب از ســد انحرافی 

کرخه

اعضاي هیئ ت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید 

چمران اهواز باهدف بررســــی عملکرد ســــد انحرافی کرخه 

(حمیدیه) و آبگیري این ســـد ازنظر عبور حجم ســــیلاب در 

رودخانه کرخه، تعیین مشکلات موجود و ارائه راهکار از این سد 

بازدید کردند.

در این بازدید دکتر ســـید محمود کاشـــفی پور، دکتر محمد 

بهـرامـی یاراحمدي و دکتـر محمدامین مداح به نمایندگــی از 

دانشکده ي مهندسی علوم آب حضور داشتند.

گفتنی است سد انحرافی حمیدیه در 35 کیلومتري شمال غرب 

اهواز و بر روي رودخان هي کرخه قرارگرفته اسـت. این سـد بتنی 

که در سـال 1334 به بهر هبرداري رسـیده اسـت، داراي تاجی به 

طول 192 متر م یباشـد که در بالادســت آن ســه دهانه آبگیر 

قرارگرفته است. در ساحل راست این سد دو دهانه آبگیر آزادگان 

و قدس و در ســاحل چپ آن آبگیر وصــیله قرار دارد. به همین 

دلیل دو دهان هي لج نکش که هـرکدام داراي 5 دریچه ( به ابعاد 

5.8×4.5) هســتند، در سواحل چپ و راست آن ب همنظور تخلیه 

سیلاب احدا ثشده است. این سد داراي 19 دهانه سرریز اسـت. 

ظرفیت تخلیه سیلاب سد حدود 2400 مترمکعب بر ثانیه است.

در گزارش این بازدید از سوي اعضــاي هیئ ت علمی دانشـــکد هي 

مهندسـی علوم آب بیا نشــده اســت که در حال حاضــر هر 10 

دریچ هي  لج نکش سد براي عبور سیلاب باز است که بخش زیادي 

از سـیلاب رودخانه کرخه از آ نها عبور م یکند. علاوه بر این، بخش 

دیگري از جریان نیز از روي 19 دهانه ســرریز ســـد که مابین دو 

دهان هي لج نکش سد قرار دارند، بدون هیچ مشکلی عبور م یکند.

در ادامه این گزارش آمده اســت در ابتداي کانا لهاي آزادگان و 

قدس بخش زیادي از رسوبات انباشته شـده اسـت که آبگیري و 

عبور جریان را با مشـــــکل زیادي مواجه م یکند. همچنین در 

پایی ندست سد و در ساحل راست آن به دلیل شکســـــــتگی 

کانا لهاي آبگیر قدس و آزادگان، بخشی از جریان رودخانه وارد 

کانا لهاي مذکور م یشـــود که در حال حاضـــر مقدار جریان 

ورودي از رودخانه از این طـریق حدود 60 متـرمکعب بــر ثانیه 

است.

گفتنی اسـت از ابتداي بروز رخداد سـیل در اسـتان خوزسـتان 

گرو ههاي مختلفی از دانشکد ههاي دانشـگاه شهید چمران اهواز 

ب همنظور کمک به مردم و مســئولان استانی تشــکیل و در این 

راستا نشسـ تهاي متعددي در دانشـگاه و دستگاه هاي اجرایی 

برگزار شده است.

بازدید کارگروه آب و محی طزیســـت 

شبک هي ملی جامعه و دانشـگاه شهید 

چمران اهواز از هورالعظیم

به دنبال انتشـارات نظرات متفاوت در خصـوص وضعیت آبگیري 

هو رالهویزه و نگران یهایی که در این مورد در جامعه ایجادشـــده 
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بود، کارگروه آب و محی طزیسـت شبکه ملی جامعه و دانشـگاه با 

دعوت از شماري از اعضـاي هیئ تعلمی دانشــکده ي مهندسی 

علوم آب و مسـئولان شوراي صنفی هیئ ت علمی دانشـگاه شهید 

چمران اهواز بازدیدي از قسم تهاي مختلف هور انجام داد.

نتیجه  این بازدید به شرح زیر ارائه م یشود:

1-بازدید ابتدا از تأسیســــــات نفتی واقع در هور شروع شد که 

مشـــخص گردید متأسفانه در دولت قبل از دولت دکتر روحانی 

ارتفاع تمام تأسیسات نفتی و جاد ههاي مربوطه در حالت خشـک 

هور بناشد هاند و آبگیري هور در فعالی تها دیده نشــــــده است. 

بعدازآن از دایک حدفاصل مخزن 2 و 3 هور معروف به شـطّ علی 

بازدید صـورت گرفت. آب عبوري از مخزن 2 به 3 توسـط یک پل 

بند واقع در بخشی از این دایک انجام م یشود که ارتفاع بالاي تاج 

سرریز آن ب هگون هاي است که از کف مخزن 2 بالاتر است و آب باید 

در مخزن 2 هد بگیرد تا به مخزن 3 سوار شود و ضـمناً دهان ههاي 

آن با استا پلا گهایی قابل باز و بستن هستند. در بازدید مشاهده 

شد که تمام دهان ههاي پل بند باز هســـــــــــتند و آب از همه 

قســـــم تهاي آن به سمت مخزن شماره 3 درحرکت است. اماّ 

اختلاف ارتفاع بین دو مخزن زیاد (در حدود 1 متر) اســت و این 

نشان م یداد که این سازه که طول آن نیز زیاد است ب هتنهایی قادر 

به تخلیه مخزن 2 به 3 نیســـــت. به همین جهت دایک مربوطه 

ب هتازگی (بعضــی از قســـم تها همین دیروز باز شده بودند) در 

هشت محل باز شده بود که با لوله نیز آب از قسمت 2 به 3 منتقل 

می کردند. به نظر می رسـید با این بازشــدگی هاي جدید تخلیه 

مخزن 2 به 3 مطلوب شده اسـت اماّ اگر چند بازشـدگی دیگر نیز 

در دایک ایجاد شود اطمینان بیشتري ایجاد می نماید.

2-مخزن 3 به 4 در چند محل با کالورت به هم وصل بودند و آب 

از مخزن 3 به 4 جریان داشـت. امّا سـطح آب مخزن 4 نیز حدود 

60 ســـانتی متر از مخزن 3 پایین تر بود و کل ارتفاع آب در این 

مخزن بسیار کم بود.

3-مخزن 5 آب بســیار کمی داشت و پیدا بود آب سیلاب کلاً به 

این مخزن تا کنون وارد نشده است.

4-تأسسیسات نفتی در مخازن 3 و 4 و 5 بسـیار کم ارتفاع بودند 

به طوري که در مخزن 3 اگر نیم متر به ارتفاع آب اضـافه شــود، 

آب وارد تأسیسات نفت خواهد شد و خسارت وارده جدي خواهد 

بود.

5-توافقنامه اي بین نفت و ســـازمان آب و برق خوزســــتان و 

سازمان محیط زیســـت مربوط به سالیان گذشته (احتمالاً سال 

1386) وجود دارد که در آن قید شــده اســـت که ارتفاع آب از 

سـطح دریا در مخازن 1 و 2  باید حداکثر 5 متر و در مخازن 3 و 

4 و5 باید 3/5 متر نگهداري شود، لذا شرکت نفت نیز تأسیسات و 

جاد ههاي دســترســـی خود را با این ارتفاعات تنظیم کرده اند. 

ارتفاع آب در مخازن 1 و 2 در حال حاضر 4/5 متر است.

6-با این وضعیت اگر ارتفاع مطلوب آب از سطح دریا را براي همه 

مخازن 4/5 متر نیز در نظر بگیریم (که در این صــــــورت همه 

تأسیســـــات نفت در این مخازن زیر آب می روند) حجم خالی 

موجود در مخزن 3 و 4 و 5 با در نظر گرفتن ســـطح این مخازن 

بیش از 600 میلیون متر مکعب خواهد بود که حجم بسیار خوبی 

است و جواب گوي مشکل فعلی رودخانه کرخه خواهد بود.

7-هیچ تحرکی در تأسیســات نفتی براي مقابله و غلبه بر ارتفاع 

گرفتن آب در مخازن 3 و 4 و 5 مشاهده نشد.

8-ظاهراً بخش عراقی هورالعظیم از آب پر شــده و نه تنها امکان 

تخلیه آب از قســــــمت ایرانی هور را متوقف کرده، بلکه آب از 

قسمت عراق به سمت ایرانی هور سرازیر شده است.

9-مسـئولین نفتی توضیح دادند که یکی از اشکالات مهم این است 

که رودخانه نیسان (شاخه اي از کرخه) به علت فعالیت آبز يپروري 

وکشـاورزي در دهانه آن به هور امکان تخلیه خوب به هور را ندارد و 

این نیز م یتواند یکی از اشکالات تخلیه رودخانه کرخه محســـوب 

شود.

10-به نظر نمی رسد در حال حاضر وزارت نفت ممانعتی در انتقال 

آب به مخازن 3 و 4 و 5 داشـته باشـد، اماّ عدم تحرك براي تنظیم 

شرایط تأسیسـات نفتی و جاد ههاي دسترسی براي ارتفاع بیشــتر 

آب در مخازن 3 و 4 و 5 کمی قابل تامل می باشــد. عدم اقدامات 

حفاظتی این شـــائبه را ایجاد م یکند که یا شـــرکت نفت از بالا 

نیامدن ارتفاع آب اطمینان دارد و یا در صــــورت افزایش ارتفاع و 

احســـــاس خطر جدي، ممکن است تغییراتی در انتقال آب بین 

مخازن ایجاد نماید.

11-پیشـــنهاد م یشود که شرکت نفت سریعاً اقدامات حفاظتی 

موقتی براي تأسیســــــات خود را شروع نماید و بعد از فروکش 

نمودن بحران نیز نســـبت به افزایش ارتفاع مقر تأسیســــات و 

جاد ههاي خود اقدام دائمی انجام دهد تا مشــکل آبگیري هور در 

آینده دچار اختلال نگردد.
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برپایی کارگاه آموزشــی «مداخله در 

بحران» براي امدادرســـــــانی به 

سی لزدگان خوزستان
با هدف امدادرسانی روحی به آسی بدیدگان 

سـیل در اسـتان خوزســتان، انجمن علمی 

دانشجویی رشت هي «روا نشناسی» مدیریت 

فرهنگی دانشـگاه شهید چمران اهواز کارگاه 

آموزشـی «مداخله در بحران» را در معاونت 

فرهنگی و اجتماعی برگزار کرد.

این کارگاه با هدف التیا مبخشـی به رن جهاي  

روحی و روانی سی لزدگان استان و با شرکت 

دانشجویان رشته روا نشناسی این دانشـگاه 

تشکیل شد.

گفتنی اســــت، آموزش کارگاه مداخله در 

بحران را دکتر ایران داودي و دکتر مرتضــی امیدیان اعضـــاي 

هیئت علمی دانشکد هي علوم تربیتی و روا نشناسی دانشـگاه بر 

عهده دارند و در پایان، دانشجویان توانمند و علاق همند در اختیار 

مرکز علوم رفتاري دانشــــگاه قرار م یگیرند تا با هماهنگی این 

مرکز و هلال احمر اســـتان براي مداخلات روا نشــــناختی و 

خدمات مشــــــاور هاي به مناطق سی لزده و اردوگا ههاي محل 

اسکان سی لزدگان اعزام شوند.

حضور گروه دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز در مناطق سی لزده

ب همنظور کمک به مردم در مناطق سی لزده اسـتان خوزسـتان و 

مداواي دا مها، گروه دامپزشکی دانشــگاه شهید چمران اهواز در 

برخی از این مناطق حضور یافت.

اعضـاي هیئ ت علمی دانشــکده دامپزشکی با حضــور در مناطق 

آ بگرفت هي روســتاهاي موران، بوعیلیه و نیز مح لهاي جم عآوري 

احشـام بعضـی روستاهاي مسـیر آبادان و شیری نشهر نســبت به 

مداواي دا مها، اقدام کردند.

دکتر حمیدي نجات رئیس دانشـکد هي دامپزشکی، دکتر قدردان 

مشهدي عضو هیئت علمی دانشکده و معاون دانشجویی دانشگاه، 

دکتر علی عباس نیکوند عضو هیئت علمی دانشکد هي دامپزشکی 

و مهندس علی نژاد مدیر امور خدمات عمومی دانشــــــگاه گروه 

اعزامی به مناطق سی لزده براي مداواي دام ها را تشکیل دادند.

گفتنی اســـت پی شازاین نیز اعلام گردید که معاین هي دا مهاي 

سی لزدگان در بیمارستان دامپزشکی دانشـــگاه شهید چمران 

اهواز به صورت رایگان انجام می شود.
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ــراي  در کارگاه نقش زنان در خانواده بـ

مقابله با بحران طرح شد؛

دکتر داوودي: اطلا عرسانی به کودکان در 

شــرایط بحرانی محدود و تحت کنترل 

والدین باشد
عضــو هیئ ت علمی دانشـــگاه شهید چمران اهواز، گفت: در مواقع 

بحرانی اطلا عرســانی به کودکان باید محدود و تحت کنترل والدین 

باشد.

دکتر ایران داوودي در کارگاه آموزشـــــی نقش زنان براي مقابله با 

بحران، اظهار کرد: در مواقع بحرانی بهتر است به بچ هها مناسب سـن 

و توانای یهایشـان مسـئولیت داده شود تا احسـاس کنند م یتوانند بر 

شرایط کنترل داشته باشند.

راي مدیـریت  وي در ادامه به تعریف بحران، انواع بحران، آمادگـی بـ

بحران، حفظ آرامش، تهیه طرح خانوادگی با مشارکت اعضا، توجه به 

نیازهاي هم هي اعضاي خانواده در طرح خانوادگی و توجه به اعضـاي 

آسـی بپذیر خانواده مثل کودکان و نوجوانان ،که نسـالان و بیماران 

پرداخت.

داوودي با تأکید بر اینکه در مواقع بحرانی وظایف هـر کس در طـرح 

خانوادگی باید مشخص شود، اظهار کرد: صحبت در خانواده در مورد 

بحران و تشویق اعضا ب هویژه کودکان به صحبت در مورد احسـاسات 

منفی خود مثل ترس و خشـم و اینکه در بیان حقایق صادق باشند، 

در کاهش اثرات منفی بحران مؤثر اســــت و خانواده را دورهم نگه 

خواهد داشت.

وي، تصــریح کرد: در مواقع بحرانی در حد امکان برنام ههاي معمول 

خانواده حفظ شــود و  بچ هها و نوجوانان را مطمئن کنید که شــما 

(والدین) از آ نها مراقبت خواهید کرد و در این شرایط مکرر عشـق و 

علاقه خود را به اعضاي خانواده ب هویژه کودکان ابراز کنید.

عضو هیئ ت علمی دانشـکده ي علوم تربیتی و روا نشناسی دانشـگاه 

شهید چمران اهواز، خاطرنشــــان کرد: تر سهاي بعد از روي دادن 

حوادث در کودکان شامل دوباره اتفاق افتادن حادثه، از دسـت دادن 

والدین یا آسـیب دیدن به آ نها، جدا شــدن از خانواده و تنها ماندن 

است.

داوودي گفت: این تر سها م یتواند تغییر رفتار مثل خشــــــــم و 

پرخاشــگري، از دســـت دادن کنترل ادرار و دفع، شـــدت یافتن 

تر سهاي مرضی و تشدید اضطراب جدایی را به دنبال داشته باشد.

وي در ادامه عنوان کرد: براي ایجاد احســـاس کنترل در کودکان و 

رنام ههاي خانواده  نوجوانان در مواقع بحرانی اجازه دهید آنها برخی بـ

را مانند نوع غذایی که براي نهار و شام قرار است خورده شود، تعیین 

کنند.

اـ بیژ نزاده روا نشناس کودك و بازي درمانگر نیز بیان کرد: ازآنجا  پریس

که زبان کودکان، بازي اسـت و ما ب هوسـیله داسـتان، نقاشــی و انواع 

باز يها م یتوانیم وارد دنیاي کودکان شــــــــــویم باید اطلاعات و 

آموز شهایی را که قصد داریم به کودکان انتقال دهیم را در قالب بازي 

طر حریزي کنیم.

ی که مـ یتوان انجام داد آموزش توانایـ یهاي  وي افزود: ازجمله اقداماتـ

کودکان-انواع قص هگویی-نقاشی و باز يهاي مختلفی ازجمله گل بازي، 

خمیربازي، باز يهاي کاغذي ،دویدن ،حباب بازي و... است.

گفتنی است این کارگاه آموزشی را دفتر مشاور رئیس دانشگاه شهید 

چمران اهواز در امور بانوان و خانواده برگزارکرد.

نشست استاندار خوزستان با اعضـاي 

هیئ تعلمی دانشـــکد هي مهندسی 

علوم آب
در نشـسـتی با حضــور دکتر شریعتی استاندار خوزستان و تنی 

چند از اعضــاي هیئ ت علمی دانشـــکد هي مهندسی علوم آب 

دانشگاه شهید چمران اهواز، درباره ي مسائل پیرامون سی لهاي 

اخیر بحث و بررسی شد.

این نشـسـت پیرو تشــکیل کمیت ههاي مختلفی در دانشــکده 

مهندسی علوم آب دانشـــگاه شهید چمران اهواز دربار هي ارائه 

راهکارهایی براي برو نرفت از مشــــکلات به وجود آمده در پی 

ســی لهاي اخیر و جلوگیري از رخدادهاي ناشــی از ســـیلاب 

درآینده، برگزار شد.

 همچنین در این نشست چند گزین هي پیشنهادي ازجمله اصلاح 

نهر مالح، امکا نسنجی استفاده از کانال خســــــرج، رو شهاي 

افزایش میزان جریان عبوري از کرخه به ســـــمت هورالعظیم، 

تعیین مکا نهاي نسـبتاً پســت ب همنظور ذخیره بخش زیادي از 
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سیلاب و همچنین بررسی موقعیت کارگذاري زیرگذرهاي جاده 

آبادان ماهشـــهر براي خروج از مشـــکلات آیند هي ي شادگان 

پیشـــــنهاد و موردبررسی قرار 

گرفت.

 دکتر شــــریعتی اســـــتاندار 

خوزستان ضمن اظهار خرسندي 

و تقدیر از حضـور فعال اعضــاي 

هیئ ت علمی دانشــــــــکد هي 

مهندسی علوم آب دانشـــــگاه 

شهید چمران اهواز که داوطلبانه 

به یاري مســـــــئولین اجرایی 

آمد هاند، خواسـتار بررسـی دقیق 

پیشـنها دهاي ارائ هشده گردید تا دستور لازم در زمان مقتضــی 

براي اجرایی شدن این طر حها صادر شود.

نشست ستاد مدیریت بحران دانشگاه شهید چمران اهواز با 

حضور دکتر غلامحسین خواجه رئیس دانشـگاه، معاونان و 

رؤساي دانشکد هها برگزار شد.

دکتر خواجه در این نشـســت که در سالن جلســات حوزه 

ریاست دانشــگاه برگزار شد، عنوان کرد: این نشـــســـت 

ب همنظور معرفی ظرفی تها و توانای یهاي دانشــکد هها براي 

کمک به سی لزدگان استان تشکی لشده است.

وي افزود: خوشبختانه از روزهاي نخست امسـال گرو ه هاي 

کم کرسانی به سی لزدگان در دانشگاه تشـکیل شد و اقلام 

غیر نقدي و کم کهاي نقدي جامعه دانشگاهی براي ارسال 

به مناطق سی لزده، جم عآوري گردید.

رئیس دانشــگاه شهید چمران اهواز، ادامه داد: همچنین با 

هماهنگی معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه و همچنین 

هلا لاحمر استان اولین گروه از دانشـجویان این دانشــگاه 

براي کم کرسانی عازم مناطق سی لزده حمیدیه شد هاند.

در ادامه این نشست دکتر جوکار رئیس دانشـکد هي ادبیات 

و علوم انســـانی دانشـــگاه شهید چمران اهواز بر ضرورت 

مشارکت دانشـگاهیان در امر خدما ترسانی به سی لزدگان 

تأکید کرد و گفت: اسـتان خوزســتان به لحاظ جغرافیایی 

همواره با بلایاي طبیعی مواجه بوده و دانشــگاهیان نیز در 

این رویدادها همواره نقش اســــــاســـــــی و کلیدي به ویژه در حوزه 

خدما ترسانی به مناطق داشت هاند.

دکتر زراءنژاد رئیس دانشکده ي اقتصـاد و علوم اجتماعی دانشـگاه شهید 

چمران اهواز نیز خواستار سازما ندهی دانشجویان براي حضـور در مناطق 

سی لزده شد.

دکتر مهدي قمشـی رئیس دانشـکد هي علوم آب دانشــگاه شهید چمران 

اهواز نیز در این نشــســـت به ارائه گزارشی از وضعیت آورد رودخان هها و 

سدهاي استان پرداخت.

در ادامه دکتر قدردان مشهدي معاون دانشـجویی دانشـگاه شهید چمران 

اهواز، آخرین وضعیت خوابگا ههاي این دانشــگاه را براي حضـــور مجدد 

دانشجویان تشریح کرد.

همچنین در این نشست مقرر شد که معاونت مالی و اداري دانشگاه نسبت 

به ثب تنام کارکنان داوطلب براي اعزام به مناطق ســـی لزده اســــتان و 

خدما ترسانی در این مناطق اقدام کند.

نشست ستاد مدیریت بحران دانشگاه با حضور معاونان و رؤساي دانشکد هها برگزار شد
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رئیس دانشکد هي دامپزشکی خبر داد؛

معاین هي رایگان حیوانات مناطق سی لزده در 

بیمارستان دامپزشکی 
رئیس  دانشکد هي دامپزشکی دانشـگاه شهید چمران اهواز گفت: تا زمان 

مشــــخصــــی معاین هي حیواناتی که از مناطق سی لزده به بیمارستان 

دامپزشکی منتقل شود، رایگان خواهد بود.

دکتر حسـین حمیدي نجات درای نباره بیان کرد: طرح رایگان بودن 

معاین هي حیوانات این مناطق در بیمارســـتان دامپزشـــکی از روز 

گذشــته در حال انجام اســـت؛ در بخش دارویی نیز رایزن یهایی با 

مســئولان استان انجا مشده اما هنوز اعتباري به این امر اختصــاص 

داده نشده است.

وي افزود:  همچنین در نشــســتی با حضــور مســئولان اداره کل 

دامپزشکی اسـتان خوزسـتان و رئیس نظام دامپزشـکی، مقرر شـد 

امکانات این مجموع هها، بیمارستان و دانشـــــــکد هي دامپزشکی 

ب هصورت واحد در اختیار مناطق سی لزده قرار گیرد.

رئیس دانشـــــکد هي دامپزشکی دانشـــــگاه شهید چمران اهواز، 

خاطرنشان کرد: اعضاي هیئ ت علمی دانشکده، دانشجویان دوره هاي 

عمومی و تخصصـی این دانشـکده نیز براي اعزام به مناطق سی لزده استان 

خوزستان براي درمان حیوانات اعلام آمادگی کرد هاند و این مســئله نیز به 

اداره کل دامپزشکی استان اعلا مشده است.

گفتنی است از ابتداي فروردی نماه امسال بارش باران در بالادست سدهاي 

استان خوزستان موجب افزایش آورد این سـدها شـد که درنتیجه موجب 

آ بگرفتگی برخی از مناطق استان و آ بگرفتگی روستاها شده است.
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به گزارش مدیریت بحران اسـتانداري خوزســتان از زمان وقوع 

سیل تاکنون 174 روسـتا ب هصـورت کلی و جزئی در خوزسـتان 

تخلی هشد هاند و تا این لحظه 43 کمپ براي اسـکان روسـتاییان، 

برپاشده است.
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تفاه منام هي همکاري مشــــترك میان هیئت ویژ هي گزارش ملی 

سیلا بها و دانشــگاه شهید چمران اهواز با حضـــور دکتر خواجه 

رئیس دانشگاه و دکتر نیلی احمدآبادي رئیس هیئت، امضا شد.

 ـهاي با حضــور اعضــاي هیئ ت رئیســه  این تفاه منامه در جلس

دانشگاه و ب همنظور همکار يهاي مشترك بین دانشـگاه و هیئت 

ویژ هي گزارش ملی سیلا بها، منعقد و امضا شد.

همکاري علمی، پژوهشی، فنی و اجرایی ب همنظور تهیه و تدوین 

�«گزارش ویژه ملی ســـــیلا بها» در کارگرو ههاي هوا و اقلیم، 

هیدرولوژي و منابع آب، مهندســــی رودخانه و ســــاز ههاي 

هیدرولیکی، مدیریت بحران، مدیریت ریســـــــــک و بیمه، 

زیرساخ تها، شهرسازي، معماري و میراث فرهنگی، اجتماعی، 

فرهنگی و اطلا عرسانی، حقوقی، منابع طبیعی و کشــــاورزي، 

محی طزیسـت، اقتصــاد و تأمین مالی، امداد، نجات و بهداشت، 

کس بوکار، آموزش و مدیریت منابع انسانی و معرفی نماینده در 

کارگرو ههاي ملی موضوع اصلی این تفاه منامه است.

در قالب این تفاه منامه دانشگاه شهید چمران اهواز و هیئت ویژ هي  

گزارش ملی سیلا بها در موضوعاتی ازجمله تبیین سـیماي دقیق 

و علمی حادثه در اسـتان خوزســتان، تحلیل اطلاعات دریافتی از 

اقدامات دسـتگا ههاي اجرایی متناسـب با کارگرو ههاي یاد شــده، 

بررسی، ارزیابی و اعلام نظر فنی در خصـوص گزار شهاي دریافتی 

از اقدامات دســتگا ههاي اجرایی در اســتان خوزســتان و معرفی 

آگاهان، کارشـــناســــان و همکاران به کارگرو ههاي ملی هیئت 

متناســـب با نیازهاي ارائ هشـــد هي هیئت ویژه همکاري خواهند 

داشت.

گفتنی است پی ش از این جلســــه نیز دکتر نیلی احمدآبادي و 

گروه همراه افزون بر بازدید هوایی از مناطق سـی لزد هي اسـتان 

خوزستان، نشستی با اعضاي هیئ تعلمی دانشگاه شهید چمران 

اهواز داشتند.

امضاي تفاه منام هي همکاري مشترك میان هیئت ویژ هي گزارش ملی 

سیلا بها و دانشگاه شهید چمران اهواز
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 پایداري سدها در استان خوزستان از ابتداي امســـال تاکنون 

بروز سیل در استان خوزستان خســــارات بســـــیاري را به 

بخ شهاي مختلف تأسیسـات، کشــاورزي، را ههاي استان و... 

وارد کرده است. مسـئله تغییر اقلیم در کشــور ب هویژه در نیمه 

غربی و جنوب غربی کشــور از مد تها قبل توسط کارشناسان 

این حوزه و مســــئولان امر بیا نشده بود اما تغییر اقلیمی که 

جهت آن ب هسوي خشـــ کسالی بود و ب هنوعی وضعیت اقلیمی 

کشــور و استان خوزستان در 12 سال گذشته نیز مبین همین 

مسـئله است؛ اما بار شهاي امسـال برخی معادلات را برهم زد. 

هــرچند بار شهاي بیش از نــرمال جـــزو پی شبینـــ یهاي 

کارشناسان هواشناسی کشــور بود اما عبور این بار شها از حد 

نرمال و بروز سیل در برخی استا نها ب هنوعی همگان را در بهت 

فروبرد و کشــور بعد از یک دوره خشـــ کسالی وارد یک سال 

بسیا ر تَر شد. هرچند برخی استادان دانشگاه این عقیده رادارند 

که تنها زمانی م یتوان با اطمینان گفت کشــــور وارد تَرسالی 

شده است که حداقل دو تا سه سال پ یدرپی شـاهد بار شهاي  

بیش از نرمال در مناطق مختلف باشـــــیم.ازای نرو با فروکش 

کردن برخی مشــکلات حاصل از بارا نهاي اخیر، گف توگویی 

کردیم با دکتر مهدي قمشـی رئیس دانشــکده مهندسی علوم 

آب دانشـگاه شهید چمران اهواز و رئیس کارگروه آب و محیط 

زیسـت شبک هي ملی جامعه و دانشـگاه پیرامون وضعیت فعلی 

حوض ههاي آبی استان که در ادامه آورده شده است. *از ابتداي 

امســـال بروز سیل موجی از نگران یها را در کشــــور و برخی 

استا نها ایجاد کرده است، در خصــــــــوص آخرین وضعیت 

حوض ههاي آبی استان توضـیح دهید که آیا هنوز وضـعیت این 

حوز هها، نگرا نکننده است. در حال حاضر  م یتوانیم اطمینان 

داشته باشیم که وضعیت بحران یتر نم یشود؛ الآن وضـعیت در 

حوزه رودخانه کارون بســیار خوب است و مخازن سدهاي این 

رودخانه گنجایش لازم بـــراي ورود آ بهاي جدید را دارد. در 

حوزه رودخانه دز نیز شرایط به همی نگونه است و جاي نگرانی 

نیست. اینکه گفته م یشود ممکن است ذوب برف در بالادست 

استان موجب افزایش آورد رودخان هها شـود، درسـت اسـت اما 

وضعیت را بحرانی نخواهد کرد زیرا این مســــئله در سا لهاي 

معمولی نیز وجود داشته و همیشـــه ظرفیت مخازن سدها در 

این فصــــــــل 

ب هگون هاي اســت 

که مــ یتواند این 

میــــزان آورد را 

کنتــرل کند و در 

حال حاضــــــر 

خروجی سـدها با 

در نظـر گــرفتن 

ذوب بـــــرف در 

بالادسـت اسـتان 

تنظیم م یشود.در 

حـــوزه رودخانه 

کرخه نیز حجم حداکثري که براي ســد پی شبین یشــده 5,6 

میلیارد مترمکعب است و در سـیلا بهاي اخیر به این دلیل که 

وضعیت شهرهاي در مسیر رودخانه بحرانی نشـود ب هاجبار این 

ریســــک پذیرفت هشده و حجم سد کرخه تا 6.2 دهم میلیارد 

در گف توگو با رئیس دانشکد هي مهندسی علوم آب؛

لایروبی رودخان هي کارون در مقطع اهواز اثر مثبتی درگذر سیلاب ندارد
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حدودي نگرا نکننده شــده اســت.گزار شها نیز حاکی از این 

است که در حال حاضر آب به سمت برخی از روستاهاي آبادان 

پیش رفته است اما مســــــئولان استانی اعلام کرد هاند جاي 

نگرانی نیســـت و وضعیت پایدار است؛ الآن دبی ورودي به نهر 

بحــره با توجه به دبـــی کارون در اهواز که دو هـــزار و 100 

مترمکعب در ثانیه است بسـیار کم شده است و از دو روز آینده 

آبی از رودخانه کارون به نهر بحره وارد نخواهد شد. در روزهاي 

گذشته آب تا 700 مترمکعب در ثانیه از این مســـــــیر عبور 

م یکرد که به نظر م یرسـد در دو روز آینده این میزان به صـفر 

برســد و ارتفاع آب در تالاب شــادگان کاهش یابد. *به همراه 

تعدادي از اعضـــاي هیئ تعلمی دانشــــگاه بازدید از آخرین 

وضـعیت تالاب هورالعظیم داشـتید، وضـعیت تالاب را چگونه 

ارزیابی م یکنید؟-  نگرانی حال حاضــــــــر در حوزه تالاب 

هورالعظیم ورود حجم زیادي از دبی رودخانه کرخه به ســمت 

این تالاب و همچنین پایداري این میزان ورودي اســت؛ برخی 

نگران یها هم در خصوص ورود آب به حوضچ ههاي 3 و4 و5 که 

تأسیسـات نفتی زیادي در آن قرارگرفته است، وجود دارد. تنها 

مشکل حال حاضر آب ورودي از دایک مرزي بخش عراقی هور 

به سمت بخش ایرانی است که ممکن است ایجاد مشـکل کند؛ 

در این محدوده نیز کارهایی در حال انجام است تا آب به سمت 

دجله یا اروندرود هدایت شود. اگر تا دو هفته دیگر مشـکلی در 

این دایک ها ایجاد نشـود و از قسـمت عراقی تالاب هورالعظیم 

نیز آب برگشت داده نشـود جاي نگرانی وجود ندارد. *وضعیت 

تأسیســـات نفتی تالاب پس از سی لهاي اخیر چگونه است؟ و 

اینکه واکن شهایی نســــبت به وزارت نفت وجود داشت که به 

دلیل وجود این تأسیسات اجازه ورود به برخی حوضچ هها داده 

نم یشــود.- در 10 ســال گذشــته هورالعظیم به پنج مخزن 

تقسـی مشده است؛ تعداد تأسیسـات نفتی در مخازن 1 و 2 کم 

اسـت و آب کرخه از طریق شـاخ ههاي متعدد از سـمت رفیع و 

بسـتان وارد این دو مخزن م یشود؛ اما تأسیســات اصلی نفتی 

بیشـــتر در مخازن 3 و 4 و 5 واق عشده که متأسفانه ارتفاع این 

تأسیسـات بسـیار کوتاه و حدوداً سه و نیم متر از سطح دریا در 

نظر گرفت هشـــــــده درحال یکه ارتفاع مخازن 1 و 2، پن جمتر 

م یباشد. الآن ارتفاع آب در مخازن 3 و 4و 5 به نیم و یا یک متر 

هم نم یرسد و اگر بیشتر از این شود بسیاري از تأسیسات نفتی 

مترمکعب افزای شیافته اســت. *آیا در برنامه ســد کرخه این 

میزان حجم آ بدیده شــده بود؟- خیر؛ در برنامه ســد کرخه 

حجم 6,2 میلیارد مترمکعب وجود نداشـــت و این حجم براي 

این سد حد بالایی محسوب م یشود. بدین منظور در این حوزه 

خروجی ســــــــد حدود یک هزار و 217 مترمکعب در ثانیه 

نگ هداشته شـده اسـت، عل یرغم اینکه ورودي این سـد در حال 

حاضر یک هزار مترمکعب در ثانیه اسـت و این میزان ورودي و 

خروجی نشــان م یدهد تفاوت چندانی نســـبت به هفت ه قبل 

نداشته. با خروج بخشـی مهمی از آب سد کرخه الآن حجم سد 

به 5.6 میلیارد مترمکعب رسیده است.  در حال حاضر ظرفیت 

رودخانه کرخه کامل اســت و متولیان امر باید یک هزار و 200 

مترمکعب خروجی سد را ادامه بدهند تا ظرفیت سـد به حدود 

5.2 میلیارد مترمکعب برسد. البته باید به این مسئله نیز اشاره 

کرد که در حال حاضـر ورودي و خروجی سـد کرخه وضـعیت 

پایداري دارد و منطقی است که حجم آب ذخیر هشده پشـــت 

سـد، کاهش یابد. بنابراین وضــعیت منطقه دشــت آزادگان، 

جاهایی که سیل گرفت هشـده و جاهایی که باسـیل بند محفوظ 

مانده حداقل تا دو هفته آینده به همین شکل باقی خواهد ماند 

و پ سازآن آب فروکش م یکند. *این میزان ورودي به ســــد 

کرخه تا چه زمانی ادامه خواهد داشـــت؟- ورودي حدود یک 

هزار مترمکعب در ثانیه به ســد کرخه احتمالاً تا یک ماه آینده 

ادامه خواهد داشــت و خروجی را نیز حداقل تا دو هفته آینده 

یک هزار و 200 مترمکعب در ثانیه نگ هداشـته خواهد شـد؛ در 

دو هفته آینده احتمالاً میـزان خـروجــی از یک هــزار و 200 

متـرمکعب در ثانیه به 500 متـرمکعب در ثانیه کاهش خواهد 

یافت تا رودخانه در بســتر طبیعی خود حرکت کند؛ آ نوقت با 

این میـزان خـروجـی، منطقه تحت تأثیـر رودخانه کــرخه به 

وضعیت عادي بازخواهد گشــــت. *در حوزه رودخانه کارون 

برخی نگران یها درباره تالاب شــادگان وجود دارد.- هما نطور 

که گفتم در حوزه رودخان هي کارون و دز وضعیت ثابت اسـت و 

تنها نگرانی در حوزه کارون، آبی است که از نحر بَحره به سمت 

تالاب شادگان م یرود که بیش از ظرفیت این تالاب است؛ البته 

تالاب شــادگان زمانی این میزان آب را در خود جا يداده بود و 

کل شـــهر شـــادگان در میان تالاب قرار داشـــت و به دلیل 

خشـــ کسال یها و تعدي به محدود تالاب شرایط این تالاب تا 
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خسارات دقیق سیل اخیر هنوز مشـخص نشـده است اما سیل 

مثلاً به ز هک شهاي زیرزمینی طر حها خسارت وارد نم یکند اما 

رسوبات ناشی از آب تسـطیح اراضی زمی نها را به هم م یزند و 

چون رسوبات دان هریز است بســتر کشــاورزي دچار مشــکل 

م یشود، بنابراین زمی نها باید ابتدا پس از خشـک شدن شخم 

زد هشده و بعضــی نقاط باید مجدد تســطیح اراضی شوند. *و 

مسـئله تغییر اقلیم در کشــور ما ر خداده است؟- در دنیا تغییر 

اقلیم آب و هوایی تنها خشـ کسالی را در برنم یگیرد؛ اما آنچه 

تغییر اقلیم براي غرب کشور به ارمغان آورده است پدیده غالب 

آن خشـــ کسالی است؛ در برخی کشـــورها این تغییر اقلیم 

بارندگ یها را افزایش داده است اما براي غرب کشــــور پدیده 

غالب تغییر اقلیم با بیشـتر شدن خشـ کسال یها م یباشد. این 

پدیده جدید نیز جزو تغییر اقلیم است یعنی خشـ کسال یهاي 

متمادي به همراه یک تَرسال ی شـدید. نم یتوان گفت به معناي 

هیدرولوژیکی وارد ترسـالی شـد هایم؛ باید ای نگونه عنوان کرد 

که فعلاً یک سا ل تَر داشت هایم اما اگر تَرسالی تا چند سال آینده 

نیز ادامه داشـته باشـد بعد از آن م یتوان با اطمینان درای نباره 

صـحبت کرد. * و در پایان آیا سـی لهاي اخیر م یتواند فوایدي 

نیز داشته باشد؟ - مطمئناً سـی لهاي اخیر فوایدي نیز داشـته 

است؛ اگر م یخواستیم آثار زیا نبار 12 سال خشــــ کسالی را 

توسط سـا لهاي نرمال جبران کنیم حداقل به دو تا سـه سـال 

زمان نیاز داشــــتیم. ســــیلا ب اخیر هم هچیز را عوض کرد، 

رودخانه کارونی که سا لها مصـب آن به دریا آب شیرین ندیده 

بود به یک باره مقدار زیادي آب شیرین دید، تالا بهاي خشک 

استان همه پر آ بشده، سدها که خش کسالی آن را خالی از آب 

کرده بود الآن وضعیت بســــــیار خوبی پیداکرد هاند و ب هطور 

خلاصه با ترسالی امســـــال هم هچیز به حالت عادي و بهتر از 

عادي بازگشـته است.با بروز این پدیده به لحاظ مسـتندسازي 

تجربه خوبی کســــــــب کرد هایم و م یدانیم در چه جاهایی 

پی شبین یها درست و در چه نقاطی پی شبین یها درست نبوده 

است و مناطق آسی بدیده را شناسایی کرد هایم. نقاط حسـاس 

رودخان هها و تالا بهاي استان شـناسـای یشـده اسـت بنابراین 

مسئولان م یتوانند براي جلوگیري از این مشکلات تدابیري را 

بیندیشند تا در صورت تکرار مجدداً دچار غاف لگیري نشویم.

و جاد ههاي دســـترســـی به زیرآب م یرود.کم گرفتن ارتفاع 

تأسیسات به دو دلیل بوده است؛ اول تصور ادامه خش کسال یها 

و دوم تصور اینکه آورد نرمال کرخه حداکثر م یتواند دو مخزن 

1 و 2 را تکمیل کند و لذا آبــی بــراي مخازن 3 و 4 و 5 باقــی 

نم یماند و تصـور اینکه روزي خشـ کسال یها پایا نیافته و آب 

کرخه به این حد برسد وجود نداشت.در آخرین بازدید اعضـاي 

هیئ تعلمی دانشــگاه شهید چمران اهواز از تالاب هورالعظیم 

اعلام شد که دایک بین مخزن 2 و 3 بازشده است و محدودیتی 

براي عبور آب وجود ندارد و تاکنون هم محدودیتی ایجاد نشده 

است.هرچند الآن نیز براي تأسیســــــــــات مخزن 3 تالاب 

هورالعظیم مشــکلاتی ایجادشده است؛ شاید مســـئولان امر 

انتظار داشــــــتند با ورود آب به بخش عراقی تالاب از میزان 

مشــکلات کاسته شود و در کشــش آب از رودخانه کرخه نیز 

مشکل ایجاد نشود اما از الآن به بعد که قسمت عراقی تالاب نیز 

در حال پر شـدن اســت تمامی آب رودخانه کرخه به ســمت 

مخازن 3 و4 و5 خواهد آمد. *در روزهاي اخیر در صحب تهاي 

برخی مســئولان به این مســـئله اشار هشده است که لایروبی 

م یتواند بخشـــی از مشـــکلات رودخان ههاي استان بالأخص 

رودخانه کارون در زمان ســیلابی شـــدن را برطرف کند، این 

مســــئله از سوي شما نیز مورد تأیید است؟- لایروبی یک کار 

علمی اسـت و باید دید به چه منظوري صـورت گیرد؛ اگر براي 

زیباسازي یا تسهیل کشت یرانی در رودخانه باشد اشکالی ندارد 

اما اگر ب همنظور کنترل سیلاب باشد، باید با دقت بیشـــــتري 

مســــــئله بررسی شود. مثلاً این کار براي رودخانه کارون در 

مقطع اهواز اصلاً فاید هاي ندارد. لایروبی در مصــب رودخان هها 

کار درستی است و خوب است و ورودي را بیشـتر م یکند مثل 

ورودي شـاخ ههاي رودخانه کرخه به تالاب هورالعظیم. اما اگر 

م یخواهیم گذر آب از سمت کارون تا بهمنشــیر و اروندرود را 

لایروبی کنیم کاري عبث است و اثر چندانی ندارد. سا لها قبل 

مقال هاي ارائه داد هام که محتواي آن در مورد همین مســــئله 

اسـت که لایروب یهاي انجا مشـده توسـط سـازمان آب برق در 

محل شهر اهواز ممکن اسـت ازنظر منظر و زیبایی رودخانه اثر 

مثبتی داشـته باشـد امّا اثر مثبتی درگذر سـیلاب ندارد. * آیا 

میزان خســارات وارده شده به زیرساخ تهاي کشــاورزي (در 

طرح 550 هزار هکتاري) در سی لهاي اخیر قاب لتوجه است؟- 
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 در راسـتاي کمک به سـی لزدگان اســتان خوزســتان 

اعضـاي هیئ تعلمی و کارکنان دانشـگاه شهید چمران 

اهواز از یک تا 10 روز حقوق خود را به سـی لزدگان اهدا 

کردند.

 افزون بر این با واریز کم کهاي نقدي خود به حســابی 

که براي جم عآوري این نوع کم کها افتتاح شــــــده، 

تاکنون بال غبر 700 میلیون ریال جم عآور يشده اسـت؛ 

ضمن اینکه دانشـگاه با جم عآوري کم کهاي غیر نقدي 

استادان و کارکنان نســـبت به تحویل آن به هلا لاحمر 

اقدام نموده است.

به رفع مشکلات و پیشگیري از بروز مشکلات مشـابه اختصـاص 

داده است که این سایت از منوي اصلی سایت رسمی دانشـــگاه 

قاب لدسترسی است.

 دانشــــگاه شهید چمران اهواز ب هعنوان دانشــــگاه معین در 

پژوه شهاي مرتبط با ســیلاب اخیر ســـایتی براي جم عآوري 

مشـاهدات و طر حهاي مردمی جهت تحلیل علمی وقایع، کمک 

جم عآوري کم کهاي نقدي و غیرنقدي دانشگاهیان 

براي کمک به سی لزدگان

را هاندازي سایت گزارش سیلاب در خوزستان





تهیه کننده: روابط عمومی دانشگاه شهید چمران اهواز

تنظیم خبر: فاطمه کریم زاده

طراح جلد و صفحه آرا: رؤیا عالی وند
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